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Glatz Ferenc, a Németh-kormány kultuszminisztere törölte el annak I idején az orosz nyelv kötelező oktatását. Most az átképzett oroszta
nárok első csoportját köszöntötte
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Kompromisszumkereső magatartással a reform folytatásáért

Villáminterjú az új rektorhelyettessel
„Zajlik az önátépítés”

Diplomaosztó
Harminchárom egykori orosztanár -  köztük hat közgázos oktató -  

vette át angol-, illetve némettanárrá való átképzését igazoló diplomáját a 
társadalomtudományi kar ünnepi tanácsülésén január harmincadikén. 
Glatz Ferenc egykori kultuszminiszter személyes visszaemlékezéssel ötvö
zött beszédben tekintette át a kötelező orosztanulás megszüntetése óta el
telt éveket. A Németh-kormány ’89 májusában arra vállalkozott, hogy pal
lót fektet a szovjet típusúból a polgári társadalomba való átmenet számá
ra -  szögezte le Glatz Ferenc. Szovjet kivonulásról, máltai egyezményről 
sző sem volt még akkor, a cél az inadekvát rendszer lebontása volt, úgy, 
hogy annak minden jó vonása beépüljön az új társadalomba. A félreértések 
elkerülése végett hozzátette: most nem az akkori csapat jött vissza, hanem 
az apparátcsikok. A nyolcvanas évek végének átmenete szempontjából leg
nehezebb tényezőnek az emberi gondolkodás megváltozásának szükséges
ségét említette, s azt, hogy csak kíméletesen, hatalmas türelemmel lett vol
na szabad ennek változását elérni. Az ország nagy többsége épp addigra 
ért el egy kétszobás lakást, egy Trabantot, telefont, nem lehetett (volna) fö
löslegessé tenni őket azzal az indokkal, hogy nem korszerűek. A Németh- 
kormányt Glatz Ferenc radikális, ám emberközpontú, liberális, szocialista 
felfogásúnak jellemezte, olyannak, amely nem akarta a régi házat lerom
bolni, amíg el nem készül az új. A felsőoktatásban sem politikai, hanem 
strukturális átalakulást szolgáló szakmai döntésekre került sor ’89 nyarán, 
bár ezekre a társadalom hisztérikusan reagált -  emlékezett az akkori kul
tuszminiszter. Az akkorra elerőtlenedett egyetlen pártközpont he-

(Folytatás a 2. oldalon.)

-  Tengerentúli Fulbright-ösz- 
töndíjad idején kaptad a felké
rést, hogy pályázz a rektorhelyet
tesi posztra. Mit mérlegeltél, ami
kor elvállaltad?

— Az elmúlt öt évben dékánhe
lyettesként és dékánként dolgoz
tam az egyetemen, magam is ré
szese voltam azoknak a döntési és 
végrehajtási folyamatoknak, 
amelyek révén a jelenlegi status 
quo előállt. Az utóbbi években 
egyre aktívabb szerepet vállaltam 
egyes oktatási és egyetemszerve
zési kérdések megoldásában. Ter
mészetesen a rektorhelyettesi po
zíció olyan lehetőségeket teremt, 
s egyben olyan felelősséggel is jár, 
amik túlmutatnak eddigi egyete
mi vezetői beosztásaimon. Arra 
gondoltam, számomra a rektorhe
lyettesi megbízás azt jelentené, 
hogy a rektorral és rektorhelyet
tes társammal kialakított megfe
lelő munkamegosztással befejez- 
hetők a megkezdett oktatási, tu
dományos és szervezeti reformlé
pések, és az elkövetkező két év 
előrelátható kihívásaival is offen
zív módon tudunk szembenézni.

Közelgő KT- választások 
kérdőjelekkel

Lemondott közalkalmazotti ta
nácsi tagságáról Jávorffy Sándor- 
né, a társadalomtudományi kar 

■ dékáni hivatalának vezetője és 
Törökné Papp Kornélia, a köz
ponti tanulmányi osztály vezető
je.

Móczár József, a közalkalma
zotti tanács elnöke kérdésünkre 
elmondta, hogy a testület az érin
tettek jelenlétében megtárgyalta a 
lemondásokat, s bár sok kérdés
ben egyetértett az azokban foglal
takkal, arra kérte két távozni 
szándékozó tagját, hogy töltsék ki 
májusban lejáró megbízatásuk 
hátralevő idejét.

„Személy szerint nagyon sajná
lom, hogy az anyagi-szociális 
problémákra igen érzékeny két 
tanácstag-ehhez a lépéshez folya
modott”, folytatta Móczár József. 
„Annak- ellenére, hogy kiváló 
munkakapcsolatban vagyok ve
lük, indokaikkal -  minthogy rész
leteiben is ismerem a háttéroko
kat -  csak részben tudok egyetér
teni.” (A két lemondólevelet a 2. 
oldalon közöljük.)

Nagyon nehéz volt elfogadtat
ni az egyetem vezetésével a köz
alkalmazotti tanács létét, amely 
két évvel ezelőtt új típusú, de
mokratikusan választott érdek- 
képviseleti testületként alakult 
meg az egyetemen -  hangsúlyozta 
az elnök. „A kezdeti súrlódások 
után, megőrizve a KT súlyát, egy 
kompromisszumkereső munka
stílust próbáltunk kialakítani, 
ami természetesen nem minden
kinek nyerte el a tetszését. Ren
geteg energiát kellett szánnom 
arra, hogy jogainkat gyakorol
hassuk, és hogy valamennyi in
formációt időben megkaphas
sunk. Visszagondolva talán le
hettünk volna »keményebbek« is, 
szerepelhettünk volna országos 
lapok szalagcímein is, de a ta
nácstagok közül sokan úgy gon
doltuk, hogy támogatnunk kell a 
rektor úr »békefenntartó« egye
tempolitikáját. Egyébként ennek 
helyességéről győztek meg a 
visszajelzések is. Ugyanakkor hi
szem, hogy a koordináták kiala
kulása után a KT és a szakszerve
zet megtalálja a helyét az egye
tem vezetési struktúrájában, ami 
a közérdeket szem előtt tartó, 
harmonikusabb együttműködést 
eredményez.”

Móczár József álláspontja sze
rint a lemondásokat jelzésként 
kell értékelnie az egyetem vezeté
sének is, és a két tanácstag kiválá
sa a közalkalmazotti tanácsból 
megszívlelendő tanulságot jelent 
az ez év májusi KT-választások 
majdani jelöltjei számára is. A 
megválasztottaknak mindenek
előtt megfelelő toleranciával, az 
egyetemi közösség szándékaival 
és elvárásaival kompatíbilis stra
tégiával kell rendelkezniük, és va
lamelyest ismerniük kell a felső- 
oktatás helyzetét is. Ezekhez még 
adekvátan értelmezniük kell a 
közalkalmazotti tanács jogosítvá
nyait, lehetőségeit (ami nem 
könnyű feladat), önmagukban is 
tisztázniuk kell az érdekvédelem 
megváltozott szerepét a rendszer- 
váltás utáni új politikai helyzet
ben.

„Tapasztalataim szerint -  külö
nösen ebben a felzárkózási idő
szakban -  mind állami, mind ér
dekvédelmi feladatot csak magas 
színvonalú szakmai felkészültség
gel lehet és szabad vállalni. Ellen
kező esetben a közösség megkér
dőjelezi a vezetői döntéseket. 
Ezért azt szorgalmazom, hogy a 
közelgő egyetemi választásokon 
(KT, szb, tanszékvezetői, dékáni 
és a többi) minél több tudományos 
eredményekkel és jó vezetői ké
pességekkel rendelkező professzor 
versengjen a tisztségekért.

A KT-nek elsősorban koncep
cionális kérdésekkel kell foglal
koznia, az egyéni sérelmek orvos
lása a szakszervezet feladata. 
Egyébként azt tervezzük, hogy a 
kétéves mandátumunk lejárta 
előtt összefoglaló jelentést készí
tünk az egyetemi polgárok számá
ra az elvégzett munkánkról”, foly
tatta az elnök. „Ezt a dokumentu
mot megfelelő formában nyilvá
nosságra hozzuk. Látni fogják az 
egyetemi polgárok, hogy számos 
kérdésben hozzájárultunk a jobb 
egyetemi közérzethez. Ennél is 
fontosabb azonban az, hogy a KT- 
választások az ÉSZT-re leadott 
szavazatainkkal együtt biztosítják 
helyünket az Érdekegyeztető Ta
nács tárgyalásain. A Kj. t. melletti 
kötött bér- és létszámkeretek 
együtt a szűkülő saját forrásokkal, 
meglehetősen kis mozgásteret biz
tosítanak a helyi kezdeményezé
seknek. A nagy horderejű egzisz

tenciális kérdések az ÉT-ben dől
nek el. Néhány egyetem ezt már 
korábban felismerte, és 
majdhogynem etalonként szolgál
nak a legfőbb szintű döntésekhez. 
Ezért ha mi is jobban akarjuk ér
vényesíteni érdekeinket, szoro
sabb és jobb együttműködést kell 
kialakítanunk a kormányzati és 
érdekvédelmi legfelsőbb képvise
letekkel.”

K. S.

„Hová lettek 
a bérletek?"

A közalkalmazotti tanács 
az elmúlt két ülésén hossza
san foglalkozott az egyetemi 
gazdasági és műszaki igazga
tóság azon tevékenységeivel, 
amelyek az egyetemi polgá
rok szociális-anyagi helyze
tére jelentős hatással van
nak. A GMI késlekedése az 
egyetemi keretgazdálkodás 
elkészítésében és a karok 
szerinti differenciált gazdál
kodás bevezetésében az egye
tem különböző vezető testü
letéit is elgondolkodásra 
késztette.

A  KT számára az év végi 
úgynevezett maradványpén
zek disztribúciója során je
lentkező problémák okoztak 
gondot. Most ugyan hosszabb 
beválthatósági határidővel 
kapták kézhez a dolgozók a 
vásárlási utalványokat, de a 
vezetői határozattal szemben 
a ruhavásárlási utalványok 
mellett az éves BKV-bérletről 
„elfeledkeztek” a GMI illeté
kesei. és azt az összeget is ru
havásárlási utalványban osz
tották ki.

A KT elismeri a GMI azon 
erőfeszítéseit, amelyek javít
ják az egyetemi polgárok szo
ciális helyzetét, ugyanakkor 
értetlenül áll a vezetői hatá
rozat önhatalmú módosításá
val szemben.

A közalkalmazotti tanács

Úgy véltem, hogy az egyetem ala
pos ismeretében olyan javasla
tokkal tudok előlépni, amelyek a 
többség tetszésével találkoznak. 
Legalább ilyen fontosnak tartom 
azonban a jelenlegi, sokszor fe

szültségekkel terhes helyzetben 
azt, hogy egyeztető, kompro
misszumkereső magatartásom
mal feloldjak bizonyos konfliktu
sokat, s az érintettekkel együtt 
olyan megoldásokat találjak, 
amikkel mindenki hajlandó a 
konstruktív együttműködésre.

-  További reformlépéseket, 
meglevő és várható konfliktuso
kat említettél, melyek ezek?

-  Határozott véleményem, 
hogy egyes koncepcionális kérdé
sekben nem szabad megvárnunk 
sem a hallgatói, sem az oktatói 
nyomás erősödését -  s ezáltal ad 
hoc döntések beláthatatlan kö

vetkezményeinek kitenni magun
kat -, hanem jól előkészített be
szélgetéssorozatot kell tartanunk 
az alapkérdésekről az egyetem 
prominens személyiségeinek rész
vételével. Ezek előkészítését, a vi
taindítókat szívesen vállalom. 
Megtárgyalandó alapkérdésnek 
tekintem a karok szerepére, önál
lóságára, pénzügyi decentralizá
ciójára vonatkozó lehetséges el

képzeléseket, a szakképzés irá
nyait, a főiskolai szint profilját, 
versenyképességét. A kreditrend- 
szerű képzés bevezetése is ebbe a 
körbe tartozó kérdés csakúgy, 
mint az egyetem belső tudomá
nyos élete, külső tanácsadói je
lentőségének visszaszerzése, az 
oktatói előléptetés pontosítása, a 
külföldi kapcsolatok áttekintése, 
a társfőiskolákhoz, -egyetemek
hez fűződő viszony, az épületgon
dok, a termekkel kapcsolatos 
problémák, az órarend, a tandíj, a 
kollégiumi helyzet, valamint a 
hallgatók részvétele az egyetemi 
döntéshozásban. Konfliktusokra 
mindenhol számítani kell, ahol 
szervezeti változásra kerülhet 
sor, illetve ahol személyes érdeke
ket sértő döntések megvalósításá
ról lesz szó.

Változik-e belépéseddel az 
egyetem eddigi vezetői között lét
rejött munkamegosztás?

-  Tudomásom szerint már a 
pályázat kiírása előtt olyan meg
állapodás született, hogy a két 
rektorhelyettes ezentúl egyenran
gú. Kettőnk között, úgy tűnik, az 
elődöm idején kialakult munka- 
megosztás folytatódik, ami sze
rint hozzám elsősorban az okta
tással, tudományos munkával 
kapcsolatos elvi ügyek tartoznak 
majd. Munkánk koordinálása ér
dekében bevezettük a hétfő reg
geli értekezleteket, amelyeken a 
rektor, a két helyettes és a rektori 
főtitkár tekinti át a hét várható 
feladatait.

-  Új pozíciód m iatt mennyire 
kell átszervezned a munkádat, 
megtartod-e például az ISC okta
tási igazgatói posztját, szakmai
lag milyen évekre számítasz?

-  Főleg külföldön szokták saj
nálni az adminisztratív pozíciót 
vállaló embert, mondván, annak 
idejére vége a szakmai munkájá
nak, de nálunk ez nem így van. Ha 
nem is olyan intenzitással, mint 
szerettem volna, de dékáni mun
kám során is tudtam követni a tu
dományágamat, részt vettem 
konferenciákon, írtam szakcikke
ket, s azt remélem, hogy erre 
ezentúl is módom lesz. ISC-beli 
munkámról nem mondok le, rész
ben, mert ottani kollégáim átve
szik tőlem a munka egy részét.

M. G.
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az egyetem i tanács
Az egyetemi tanács február hatodikén döntött a Veress József 

lemondása nyomán megüresedett rektorhelyettesi poszt betöltésé
ről. Az előzetes bírálóbizottság nagyra értékelte Temesi Józsefnek, 
a közgazdasági kar dékánjának pályázatát. További pályázat nem 
érkezett. Az egyetemi tanács 21 igen szavazattal, tartózkodás nél
kül, egy ellenszavazattal elfogadta Temesi József pályázatát. Az új 
rektorhelyettes megbízatása 1995. február 1-jétől három évre szól.

Két dfszdoktori cím odaítéléséről is döntött a testület. Az egy
hangú szavazás eredményeképpen Lámfalussy Sándor, az Európai 
Monetáris Intézet elnöke és Imreh István, a kolozsvári egyetem 
nyugalmazott professzora lesz az egyetem új díszdoktora.
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T ájékoztató  
a  TDK-ról

Az egyetem hallgatói tudomá
nyos életének mindig kiemelke
dő eseménye a Tudományos D i
ákköri Konferencia. A TDK- 
mozgalom szinte egyidős az 
egyetemmel és azt szolgálja, 
hogy azok a hallgatók, akik az 
egyetemi oktatáson kívül vala
milyen társadalomtudományhoz 
kapcsolódó témában elmélyül
tek, megjelenhessenek és előad
hassák gondolataikat, vélemé
nyüket. Ebben az évben a konfe
rencia május 8-tól 12-ig tart.

Ennek a megjelenésnek termé
szetesen vannak formai követel
ményei is. Mindenekelőtt egy 
írásbeli dolgozatot kell benyúj
tani ebben az évben április 3-ig. 
A dolgozat témája, formája, ter
jedelme kötetlen, kivéve, hogy 
gépelve kell beadni, és három 
példányban. A dolgozat beadása 
előtt egy hónappal már be kell 
adni a jelentkezési lapot, amely

tartalmazza a dolgozat rövid 
tartalmát és a pályázó legfonto
sabb adatait, illetve egy nyilat
kozatot a pénzbeli díjazással 
kapcsolatban. Ezt idén március 
6-ig kell leadni a főépület 148-as 
szobájába.

A beadási határidőre beérke
zett dolgozatokat a Hallgatói 
Tudományos Tanács, amelynek 
tagjai a TDK-elnök, a TDK-tit- 
kár, az érintett tanszékek képvi
selői és a szakkollégiumi megbí
zottak -  különböző szekciókba 
sorolják. A besorolást nem önké
nyes alapon végezzük el, ebben 
segítségünkre van az is, hogy a 
jelentkezési lapon minden pá
lyázó jelzi, hogy milyen szekció
ba szeretne kerülni. Ezt a tanács 
felülbírálhatja két szempont 
alapján: Ha úgy ítéli meg a tar
talmi kivonat alapján, hogy nem 
tartozik a kért szekcióba, illetve, 
ha kevesebb mint négy hallgató

szeretne ugyanazon szekcióba 
kerülni. Azokkal, akik nem a kí
vánt szekcióba kerültek, termé
szetesen egyeztetjük a végső be
osztást.

A szekcióbeosztást követően: 
minden dolgozatot két bírálónak 
küldünk ki. Ők bizonyos formai 
(a dolgozat szerkezete, hivatko
zások korrektsége, stílusa stb.) 
és tartalmi (a téma aktualitása, 
újszerű gondolatok, a szakiroda- 
lom ismerete stb.) szempontok 
alapján értékelik a dolgozatot 
szövegesen; és 0-tól 50-ig terjedő 
pontszámmal. Ha a két bíráló ál
tal adott pontszám összege nem 
éri el a 40-et, akkor a dolgozat 
nem vehet részt a szóbeli meg
mérettetésen. Ha a két bíráló ál
tal adott pontszám különbsége 
nagyobb mint 20 , akkor harma
dik bírálónak kell kiadni a dol-

(Folytatás a 2. oldalon.)



Közalkalmazotti tanácstagok „Zajlik az önátépítés”
lemondása

BKE közalkalmazotti tanács elnökének és tagjainak
Az elmúlt hónapok során hosszas vívódás eredményeként jutottam arra 

az elhatározásra, hogy felmentésemet kérjem a kt választott tagsága alól.
Szándékomat ezzel a levéllel kívánom a tanács tagjainak bejelenteni, és 

egyben szeretném kérni mindazokat, akik a választások alkalmával bizal
mukkal tüntettek ki, hogy fogadják el lemondásomat.

Úgy érzem, a továbbiakban nem tudom vállalni a testület munkájában 
való részvételt. Megerősödött bennem az a meggyőződés, hogy a közalkal
mazotti tanács munkastílusa, hatékonysága nem felel meg azoknak az elvá
rásoknak, melyre hivatott. Annak ellenére, hogy e testület a megalakulása 
óta eltelt időszakban különös figyelemmel igyekezett saját helyének, fel
adatkörének, jogosítványainak meghatározására és kialakítására, alapvető 
funkcióját nem tudta betölteni. Tekintettel arra, hogy működésének értéke
lésére, elemzésére elsősorban az egyetem polgárai jogosultak, indokaim jel
zésénél egyéni véleményként -  a tévedés lehetőségét nem kizárva -  írom le, 
hogy a törvényben rögzített jogok gyakorlását saját erkölcsi normáim tükré
ben látom problémásnak.

A tanács tagjainak informáltsága az egyetem életét, működését megha
tározó körülményekről, folyamatokról a legszélesebb skálán mozog. Úgy vé
lem, hogy egy meghatározott jogosítványokkal felruházott testület működé
sét nem lehet olyan alapokra helyezni, hogy tájékozottsága a Közgazdász 
hasábjain megjelent cikkekre és a folyosói magánbeszélgetésekre támasz
kodjon. Ugyancsak elfogadhatatlannak tartom az olyan helyzetet, amikor 
nem lehet eljutni a problémák őszinte felvetéséig, vagy azt, ha a kt által meg
szavazott döntés nem jut el a célhoz, illetőleg erősen tompított, módosított, 
átfogalmazott és újraértelmezett formában kerül továbbításra.

Mindezek alapján kérem, hogy a kt választott tagsága, valamint az e 
funkcióból eredő lakásbizottsági tagság alóli felmentésemet elfogadni szí
veskedjenek.

Budapest, 1995. január 23.
Törökné Papp Kornélia

BKE közalkalmazotti tanács elnökének és tagjainak
Az elmúlt év tapasztalatai alapján arra az elhatározásra jutottam, hogy 

felmentésemet kérjem a kt választott tagsága alól, és kérem mindazokat, 
akik megválasztottak, hogy fogadják el lemondásiamat.

Meggyőződésem, hogy a közalkalmazotti tanácson belül nem tudom 
képviselni azoknak az érdekeit, akik a választásoknál engem jelöltek erre a 
posztra. A törvényben rögzített jogokat nem tudjuk az egyetem vezetése, il
letve a GH vezetése felé érvényesíteni (sem oktatói, sem adminisztratív 
ügyekben). Ilyen körülmények között a kt munkájában nem kívánok részt 
venni.

Mindezek alapján kérem, hogy a kt választott tagsága, valamint az e 
funkcióm alapján a szociális bizottság tagsága alól felmentésemet elfogadni 
szíveskedjenek.

Budapest, 1995. január 24.
Jávorffyné Németh Piroska

(Folytatás az 1. oldalról.)

Ivett 7-8 újjal, dinamikussal kellett megküzdeni -  konkretizálta ne
hézségeiket!. Ehhez adódott az orosz nyelv ellem szülői 1hisztéria, m  
nek eredményeképpen az előre becsültnél sokkal több ang - 
m ettanárra le tt azonnal szükség, miközben a „feleslfeg^sé v 
ezer orosztanár átképzéséről is gondoskodni kellett. Ebbe p g 
ram ban vállalt ú ttörő szerepet az egyetem azzai, h ° ^  h á ro m év i ne^ 
met-, illetve angoltanári képesítést adó képzést indított az gy 
orosztanárok számára. Az akkori kultuszm iniszter -  minthogy 
ge szintén egykori orosztanár -  pontos képet adott az enntette 
bi néhány évben megélt lelkiállapotáról, a „dolgoztam egész e 
ben, hiába?" érzésétől az antikvárnak sem kellő cm ll b e W  nazi- 
könyvtárak selejtezésén át a kényszerű felvételizes, az újbóli 
nehézségeiig. Miközben a közgázos németcsoportban e három ev 
öt gyerek született, Magyarország ugyanezen idő alatt távoiaDD Rerun 
Európától, m int volt valaha a nyolcvanas évtized végen. Kiderül, nogy 
máshol bevált demokratikus intézmények itt nem működnek, s a Ki
lencvenes évek magyar politikai vezetői garnitúrájának IQ-ja alacs 
nyabb az elmúlt százötven évben jellemzőnél. Mindezek alapjan p 
tikai szempontból elherdált évtized talán a kilencvenes evek kora, 
mindennapokban, a polgárok életében azonban kétségtelenül zaj 1 
önátépítés. A kilencvenes évek legjobb egyéni életstratégiája onnr - 
gunk helyének keresése, egyéni döntéseken alapuló életpályák kimu 
kálása, új közösségi formák, új szakmai magatartások keresése -  
mondta Glatz Ferenc. Akinek szavaihoz jól illett a diplomázok neve- 
ben szóló tanár-d iák  búcsúgondolata: „A mi munkánk sorssá való í 
vatás. hűséget, tehetséget, bátorságot kíván.”

Egy hajdani orosztanár friss németnyelv-diplomát vesz át

A diákok ítéletére bízva
Ú gy tűnik, végérvényesen le 

zárult a szám olatlanul nyom 
tatott jegyzetek és oktatási se
gédanyagok kora. Hamarosan 
a diákok igényei (értékítélete) 
és pénztárcája szabja . meg,

hogy hány példányban készül
nek az ilyen tananyagok. Szét
válik a jegyzetkiadás és a 
könyvkiadás, az A ula k iadó
nak elsősorban az egyetem en  
kívüli fogyasztói rétegeknek is

eladható szakkönyvek kiadására kell vállalkoznia.
Ezek azok az alapvető törek

vések, amelyeket az egyetemi 
jegyzet- és könyvkiadást rendező 
szabályzat rögzít. A szabályzatot 
hattagú bizottság készítette el 
két hónap alatt, jóváhagyását a 
januári egyetemi tanácsi ülés na
pirendjére kellett volna tűzni.

A szabályozás elvégzése azért 
ilyen sürgős -  tudtuk meg Ha
lász Gézától, az Aula igazgató
jától mert a kiadó fennállásá
nak elmúlt öt éve alatt eseti 
megbízások, megállapodások,

egyszóval szokásjog alapján 
dolgozott. Az elm últ évben le
folytatott belső ellenőrzés fel
hívta a figyelmet arra, hogy a 
Közgáztól függetlenül, kft. for
mában működő cég nem kötött 
szerződést az egyetemmel, nem  
bérli például (akár névleges 
összegért) az általa használt he
lyiségeket és gépeket, pedig azt 
kellene tennie. Ügyancsak a m i
előbbi intézkedés m ellett szólt, 
hogy a gazdasági igazgatóság 30 
millió forint körüli összegért

beszerzett egy igen nagy teljesítményű 
Xerox gyártmányú másológépet,

amelyen a jegyzetek előállítása 
gyorsan, és néhány százas pél
dányszámig a nyomtatásnál ol
csóbban megoldható.

A szabályozás elvégzését sür
gette az is, hogy az utóbbi idő
szakban néhány hetes csúszás
sal, csak külön kérésre utalták 
át az Aulának a diákok számára

tankönyvvásárlásra biztosított 
állami támogatás éppen esedé
kes részét. Ez egyebek mellett 
azért jelentett gondot, mert a 
kiadónak ennek ellenére át kel
lett utalnia a hallgatók vonal
kódos számlájára a nekik járó 
összegeket, azaz a cégnek hitelt 
kellett nyújtania a diákok szá-

Tájékoztató a TDK-ról
(Folytatás az 1. oldalról.)

gozatot. A bírálók személyére a 
pályázótól kérünk javaslatot a je
lentkezési lapon, ami azonban 
nem kötelező előírás a szekciótit
kár számára..

A beérkezett bírálatokat a pá
lyázó is megkapja, és ezek isme
retében készülhet fel a szóbeli 
konferenciára. Minden egyes 
szekció különböző időpontban 
rendezi ezt meg, de a fent emlí
tett héten belül. A pontos idő
pontokat a szekciótitkártól tud
ják meg az arra hivatottak, illet
ve a TDK-műsorfüzetből. A szó

időpont
1994. március 6.
1994. április 3.
1994. május 8-12.

belin minden pályázó meghatá
rozott időt kap (általában 15 per
cet) dolgozata ismertetésére. Ezt 
az időt fordíthatja a főbb tételek 
felvázolására, az azóta elért új 
eredmények elmondására stb. 
Ezt követően a közönség és a há
romtagú zsűri által feltett kérdé
sekre kell választ adnia. A szóbe
li után a zsűri, amelyik már ko
rábban megismerkedett az írás
beli dolgozatokkal, megállapítja 
a sorrendet a pályázók között. 
Ebben formailag nincs meghatá
rozva a bírálók véleményének 
számbavétele, de tartalmilag 
nem lehet tőle eltekinteni.

A főbb időpontok és követelmények:
teendő hely

jelentkezési lapok leadása E 148.
dolgozatok leadása 3 példányban E 148.
szóbeli konferencia

TRAUTMANN LÁSZLÓ 
TDK-titkár

mára, ami miatt más kifizetése
it kellett halogatnia. Halász Gé
za hangsúlyozza: akárhogy is 
dönt az egyetem a hallgatói tan
könyvvásárlási tám ogatás fel- 
használásáról, azt szabályozni 
kell, hogy a kiadói tevékenység 
minden résztvevője tudja, mi a 
kötelessége, és milyen feltételek  
között kell annak megfelelnie.

Elvileg tehát elképzelhető lett 
volna, hogy a tám ogatási 
összegnek mondjuk az egyik fe
lét jegyzetelőállításra fordítják 
az új Xerox gépen, s az így előál
lított tananyagokat ingyen bo
csátják a diákok rendelkezésére. 
A támogatás másik felét tovább
ra is a vonalkódos módszerrel 
felhasználható számlájukra 
kapták volna a hallgatók,

amelynek terhére tetszésük sze
rint vásárolhattak volna köny
veket. Az elkészült szabályzat 
nem ezt javasolja, hanem egy, a 
hallgatói igényekhez rugalma
san alkalmazkodó megoldást kí
nál. Eszerint a  hallgatók ugyan
úgy megkapják vonalkódos 
számlájukra a nekik járó teljes 
támogatási összeget, mint eddig. 
Ebből a könyvesbolt kínálatából 
tetszés szerint vásárolhatnak. 
Vehetnek jegyzeteket is, ilyen 
igényeik azonban nem azonnal 
teljesülnek. Előbb meg kell ren
delniük és ki kell fizetniük a 
számukra szükséges jegyzete
ket, majd várniuk kell néhány 
napot, amíg a rendelés alapján a 
Xerox másológépen lemásolják 
számukra az anyagokat.

A jegyzetárak a másolás költségétől függenek,

feltéve, hogy a tanszékek nem  
akarnak szerzői díjat is érvé- 
nyesítettni abban, hanem a 
jegyzetírókat más forrásból f i
zetik.

Miután az egyetemi nyomda 
az oktatási segédanyagokat is 
önköltségi áron másolja (azaz 
vagy a megrendelő tanszéknek 
vagy a felhasználó diákoknak fi

zetniük kell azokért), a szabá
lyozás életbelépése után az egye
temnek nem kellene szűkös erő
forrásaiból finanszírozni a jegy
zeteknek és segédanyagoknak az 
elkészítését. Minden nyomtatott 
másolat ellenértéke beérkezne, 
így nem halmozódnának senki
nek sem kellő, eladhatatlan tan
anyagok a raktárakban.

Az Aula megszabadulna a jegyzetkiadás kötelezettségétől.

Az elm últ két évben 48 k iad
ványukból 11 volt jegyzet, 
am elyek kiadása veszteséges 
volt. A hallgatói tám ogatás to 
vábbra is átfolyna a cég gaz
dálkodásán, amire azért van  
szükségük, mert az igen  k i
csiny alaptőkével (egym illió  
forinttal) és kevés forgótőkével 
(kétm illió forinttal) alapított

cég egyelőre alig  nélkülözheti 
ezt a pénzt (am elyet m egfor
gathat, m ielőtt a diákok e lköl
tik). Enélkül halogatnia kell 
kifizetéseit, nem em elheti a 
szerzők járandóságát, m iköz
ben a konkurens kiadók em elik  
a szerzői díjakat. H alász Géza 
vélem énye szerint

a kiadó két-három éven belül megerősödhet,
a külső piacokon eladható 
könyvek kiadásával olyan jöve
delemre tehet szert, hogy a mai
nál sokkal inkább megállhat a 
saját lábán.

A Student Szakkönyvüzlet 
Kft.-re hárul a könyvek és a jegy
zetek terjesztésének feladata.

A Művelődési és Közoktatási 
Minisztérium megbízásából 
Bara Zoltán, az összehasonlító 
gazdaságtan tanszék vezetője 
koordinálja annak a hitelfelvé
teli kérelemnek az előkészíté
sét, amelyben

a felsőoktatási könyvkiadás fejlesztésére kérne pénzt 
a Világbanktól

a minisztérium. Ő volt a sza
bályzatot előkészítő bizottság 
egyik tagja. Csekő Imrét, az 
MTMI munkatársát az egyetem 
kiadványainak szakmai szín
vonalát felügyelő kiadói tanács

delegálta e testületbe. A bizott- 
ság további tagjai a HT képvise
lője, a gazdasági főigazgató, az 
Aula igazgatója és a Student 
megbízottja voltak.

Fülei-Szántó Endre
{ 1 9 2 4 - 1 9 9 5 )

Alig három hónappal ezelőtt 
meghitt családias légkörben kö
szöntöttük Fülei-Szabó Endre 
professzort hetvenedik születés
napján. Ő is érezte, mi is tudtuk, 
hogy a kegyetlen kór már benne 
lakozik, mégis reménykedtünk a 
lehetetlenben. De fájdalmasan 
csalódnunk kellett. 1995. január 
16-án Fülei-Szántó professzor 
kollégánk és barátunk, a rokon
szenves Füli prof., a diákok ked
venc és szeretett tanára befejez
te földi pályafutását.

1924. szeptember 28-án szüle
tett Budapesten. Gimnáziumi és 
egyetemi tanulmányait szintén a 
fővárosban végezte, a Piarista 
Gimnáziumban és a Pázmány 
Péter Tudományegyetem jog- és 
államtudományi, illetve a böl
csészettudományi karán, ahol 
előbb a jog- és államtudományi 
karon doktorált, majd miután 
1948-ban a bölcsészettudomá
nyi karon elvégezte a francia, fi
lozófia és lélektan szakot és 
megírta bölcsészdoktori érteke
zését is (Az utópiák lélektana), a 
szigorlat letétele előtt az állam - 
védelmi hatóságok koholt vádak 
alapján letartóztatták.

A majdnem nyolc évig tartó 
kiesés a megtervezett szellemi 
tevékenység területéről, a szen
vedések, kínzások és m egalázta
tások sem jelentettek holtidőt a 
fiatal tudós számára. Fülei- 
Szántó Endre a börtön „szabad
ságában” angol nyelvism ereteit 
tökéletesíti és megtanul spanyo
lul is, amit aztán szabadulása 
után 1965-ben spanyol, majd 
1983-ban -  nem egészen ifjú fej
jel -  angol középiskolai oklevél
lel szentesít az ELTE bölcsé
szettudományi karán. Egyetemi 
tanulmányainak betetőzése, 
megkoronázása az 1971-ben si
keresen megvédett kandidátusi 
értekezése volt. (Az igei deter
mináns szintaxisa a spanyol 
nyelv rendszerében.)

A Piarista Gimnáziumban az 
igényes tanároktól szerzett ism e
retek, -a családi otthon emelke
dett szellemi légköre, a nagy tu
dású édesapa érdeklődést ser
kentő hatása alakította az életbe 
lépő ifjú Fülei-Szántó Endre 
gondolkodásmódját, amit egye
tem i tanulmányai, a jogi, köz- 
gazdasági, irodalmi, nyelvészeti,

esztétikai, lélektani, pe(}a , • 
filozófiai és történelmi kétuai' 
iránti érdeklődése -  nem 
szélve a különböző nyelveké 
csak árnyékoltak, szélesített,' 
és enciklopédikus ismereteit -ú 
lyítették. Későbbi tudornál 
tevékenységében ezeknek w°S 
zelfogható eredményei S2írie2' 
nalas cikkekben és vaskos tanul 
mányokban nyomon követheti

Jellegzetes tulajdonsága 
intellektuális nyugtalanság 
dományos tevékenységének sol
szinűségében nyilvánul meg j’ 
abban is nyomon követhet« 
hogy állandóan keresi a lehet« 
ségeket a nyelvtudomány ineu 
kességi körének a szélesítésére 
Ha tudományos tevékenység 
egyáltalán csoportosítható, af  
kor nagyjából három területe 
jelölhetünk meg: az elméleti és 
alkalmazott nyelvtudományt 
valamint a leginkább szívéhez 
nőtt tudományterületet, a hun 
garológiát. Ez utóbbinak hazai 
és nemzetközi vonatkozásban is 
kiváló művelője és képviselője s 
egyben nemzetközi társasági 
nak, a HONT-nak (Hungarolé. 
giai Oktatók Nemzetközi Tár- 
sasága) az elnöke is. Szívügye, 
ként kezelte a Debreceni Nyári 
Egyetemen és a TIT tanfolyama- 
in folyó nyelvoktatási (hungaro- 
lógiai) tevékenységet, melynek 
szervezője, gyakran vezetője és 
aktív résztvevője volt. A BKE- 
hez nem csupán a Nyelvi Inté
zetben kifejtett oktatói és tudo
mányos tevékenysége köti, ha
nem az is, hogy élete utolsó per-
céig a közgazdászhallgatóknak
-  pécsi elfoglaltsága mellett is- 
heti, két órában „Gazdaság és- 
etika” címen éveken át előadás- 
sorozatot tartott.

Tudósi és emberi megbecsülé
sének a jeleként foghatjuk fel, 
hogy a PEK-nek (Politikai El
ítéltek Közössége) és a Magya
rok Világszövetségének választ
mányi tagja, az előbbinek pedig . 
társelnöke. Az -idei magyar kul
túra napján a művelődési és 
közoktatási miniszter Apáézií 
Csere János-díjjal tüntette ki 
Fülei professzort, amit ő már 
nem érhetett meg.

MÁTÉ JAKAB 
egyetemi docens

Fortélyos félelem
Stelbacky Tibor M ihez adta  

nevét a rektor?  című írásában  
(Közgazdász, febr. 3.) az Új Ma
gyarország egyik cikkét féle
lem keltőnek m inősíti, mond
ván: „az Új M agyarország ism ét 
»zsidózást« próbál a közéletbe  
bedobni, képtelen  álh írt kezel 
h írk én t”. Ez a félelem  álfélelem , 
azaz fortélyos (szinonimái: ár- 
mányos, cseles, álnok,. sunyi, 
csalafinta, körmönfont stb.). 
Számomra éppen a cikk állítá 
sai és a kérdéseivel sugallt vála
szai látszanak fortélyosan féle
lem keltőnek, sőt ezen túlm enő
en inszinuációnak, mi utóbbi 
„kerülő úton te t t  ráfogás, gya
núsítás, sejtés, m egtévesztésü l 
koholt rágalom ”. A  szerző töb
bek között felteszi drámai kér
dését: „vajon a rek tor úr tis z tá 
ban van-e azzal, m ihez ad ta  a 
nevét és m it je len t ez az egyetem  
szem pontjából?”. E kérdésre két 
válasz adható.

1. A rektor úr tisztában van 
vele, s ez esetben a cikk sejteté- 
se szerint ugyebár rektorunk, az 
új szerkesztőbizottság tagjaival 
együtt, a szerző által ténynek  
tekintett „zsidózó irányvonal” 
aktív támogatója.

2 . Az alternatív válasz szerint
viszont nem tudja, mert nem  
eléggé éber, felvilágosult stb. s 
ezért vigyázó strázsáknak kell 
őt a helyes útra terelni, kivonva

az olyan kártékony elemek ha
tása alól, m int például Nemes- 
kürty István vagy Szokolay 
Sándor. Az első  válasz nyilván
valóan, m ind az Új Magyaror
szágot, és annak szerkesztőbi
zottságát, m ind pedig rekto
runkat érintő inszinuáció. Az 
alternatív válasz szerint viszont 
a BKE akadém ikus rektora, 
nem zetközileg ismert és elis
mert tudós, n incs tisztában az
zal, hogy „m ihez adta nevét”, 
m íg azonban mások az igazság 
letétem ényesei, az egyszerű 
igazlátók  ezt tévedhetetlenül 
tudják, kiknek egyúttal köte
lességük is a figyelmeztetés, 
avagy a javíthatatlanok „kiik
ta tá sa”. Az ilyen túlzó maga- 
biztosságra és groteszk asziim 
m etriára szokta volt mondani 
egy kitűnő barátom: „a lekvár \ 
fő z i be a n agym am át”.

Határozott véleményem^ sze-

nincsenek győztesei, csak ir ® 
lan veszteségei -  valóban e 
nünk kell.

k in d l e r

rint a „gyűlölet hamis logiw  
nak” (lásd Hankiss Ágnes írását 
a Magyar Nemzet február Pj 
számában) semmilyen oldalro 
és semmiféle formában nin 
helye egyetemünkön, s enne 
mégoly fortélyos beszüremkede 
sét is meg kell akadályozni, me 
o 17-11! + Ai _ mivel

H e lló , M in d e n k i!
Remélhetőleg minden AEGEE-tag- 

hoz megérkezett már a taggyűlést be
harangozó értesítés. Ha esetleg nem 
kaptad még meg, vagy talán nem léptél 
be szervezetünkbe, keress meg ben
nünket a főépület 163. szobájában, 
ahol részletes információt kaphatsz az

AEGEE-ről, illetve a 
Mindenesetre azt szeretnénk, na  ̂
többen eljönnétek március ' 
órakor, mivel ekkor fogjuk VB®1 .  ̂
tani többek között az új elnö 1 ^  
mára nyári egyetemekről is kap 
előzetes információt. Gyertek-
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Ilyenek vagyunk -  Milyenek leszünk?!
Éreztetik mindenkivel, 

„nem babra megy a játék”.
A Közgazdász 1994. decemberi számát olvasva úgy érez

tem, itt az alkalom, hogy megpróbáljam elmondani, ami más
fél év alatt felgyűlt bennem. Gondolatok, kérdések, melyekre 
azt hiszem, rövid távon nem remélhetek választ. Kissé felleng
zősnek tűnhet, hogy másfél év után akarom tapasztalatomat 
másokkal megosztani, de úgy gondolom, hogy mondandóm 
nem csupán bennem fogalmazódott meg, s talán hasznos lehet, 
ha valaki a diákok közül mondja el,

milyen hatása, eredménye van 
az új 3+2 éves rendszernek,

az évfolyamrangsor bevezetésének, és milyen új tendenciák fi
gyelhetők meg egymás közötti viselkedésünkben.

Hogy miért pont most jutott eszembe megírni ezt a cikket? 
Sokat foglalkoztam magamban ezzel a témával, sokszor mér
gelődtem, sokszor végiggondolva belenyugodtam, hogy nem 
lehet másképp. De soha nem jutott eszembe, hogy leírjam. Ám 
amikor Zsolnai László: A gazdasági etika  horizontja  című cik
két olvastam, úgy éreztem, el kell mondjam, ami foglalkoztat. 
A cikkben volt egy mondat, amely elindította ezt a gondolat
sort: „M agyarországon a gazdasági aktorok többségének etikai 
szocializációs szin tje alacsony. ” Igen, alacsony. De mi lehet az 
oka? És ami fontosabb, várható-e kedvező változás?

Az első kérdésre nagyon nehéz választ adni. Magyaráz
hatjuk a jelenséget az elmúlt 40 év protekcionista beidegződé
seivel, hogy a kapitalizmus kialakulása elképzelhetetlen ki
zsákmányolás, igazságtalanság és sokszor etikátlanság nélkül. 
Azt hiszem, mindhárom, sőt még sok más, általam nem emlí
tett tényező együttes hatása magyarázza a magyar gazdasági 
etika hiányosságait.

Ám amivel igazán foglalkozni szeretnék, az a második 
kérdés. Helyesnek tartom -  ha lehet egy másodéves diák 
ilyen magabiztos hogy a gazdasági etikát oktatják, hi
szen, ahogy Zsolnai tanár úr megállapította: „Egy ökológiai 
és hum án szem pon tbó l k ie lég ítő  m odern gazdasági rendszer  
m ű k ö d te tésé t a p ia c i és a bü rokra tiku s koordináció  k e ttő se  
önm agában nem képes b iz to s íta n i”, s így szükség van a tu
dományosan megalapozott etikai koordinációra is. De en
nek ellenére nem hiszem, hogy tudományos képzés során je
lentősen emelni lehetne a magyar gazdaság etikai színvo
nalát. Az alapvető viselkedési normákat nem lehet tudato
san megtanítani, vagy rendszeres előadás-látogatás útján 
elsajátítani. Ezeket a normákat a társadalom alakítja ki, s 
minden embert az őt érő hatások befolyásolják. Közhelynek 
számít, hogy „mi vagyunk a jövő értelmisége”, ám valóban 
így van. S ha így van, akkor meg kell néznünk, hogy

bennünket milyen hatások érnek, 
mik a mi viselkedési normáink.

Napjaink jelentős hányadát az egyetemen töltjük, tehát, 
mi, a diákok alakítjuk, formáljuk saját magunkat. Ha mélyeb- 
b*én elgondolkodunk ézeh a következtetésen, rá kell hogy jöj
jünk, ez így túl egyszerű. A hallgatók viselkedése ugyanis az 
egyetem által állított követelményekre történő reagálás, illet
ve a szabályokhoz való alkalmazkodás különböző formája.

Mit látunk a gazdasági életben? Emberek embereken gá
zolnak át, csalnak, sikkasztanak és vagyonátmentenek. Meg
próbálnak a felszínen vagy a csúcson maradni, érvényesülni 
vagy éppen feljutni a csúcsra. S most nézzük, mi van nálunk 
a diákok körében. Sokan vagyunk, és már most kevés a mun
kahely. Valahogy szelektálni kell, tehát emelik a követel
ményszintet. Bevezetik a 3+2-es rendszert, pontokat kell 
gyűjteni, azaz versenyhelyzetet teremtenek a diákok között.

Aki nem tudja az analízist vagy a statisztikát -  itt sorolhatnék 
még néhány „közszeretetnek örvendő” tantárgyat -, az kiesik 
a „versenyzők” közül. A megoldás: tanulni, tanulni, és figyelni 
arra, hogy lehetőleg az élen maradjunk.

Nehéz ebbe beleszokni a középiskola után. Van,, akinek 
nem sikerül, aki számára bebizonyítja az egyetem, hogy buta, 
hogy túl kevés a szürkeállománya. Pedig sokszor csupán arról 
van szó, hogy a belső stressz miatt nem sikerül egy-egy ZH. A 
baj csak az, ha ez már az utolsó lehetőség. Tudom, rögtön rávág
ják sokan: aki nem bírja ezt a stílust, az ne jöjjön a közgázra.

Persze! Csakhogy éppen ez a hozzáállás eredményezi az 
etikai hiányosságokat. Aztán vannak, akik

elfogadják a „farkastörvényeket”, 
alkalmazkodnak hozzájuk, 

s maguk is „farkasokká” válnak.
Nem szörnyű azt hallani, hogy egyes diákok társaiknak azért 
nem segítenek, mert így a másiknak netán több pontja lesz? 
Nem szörnyű, hogy sokan közülünk nem ismerik a segítőkész
ség fogalmát?!

Szerintem ijesztő! Ijesztő, s nem csupán maga a tény, ha
nem annak a következményei is azok. Vajon milyen gazdasá
gi aktor válik egy ilyen diákból? Tökéletes vezető, hibátlanul 
funkcionáló gép. Nem szeretnék mélyebb pszichológiai elem
zésbe bocsátkozni -  márcsak csekély tudásomból kifolyólag 
sem de úgy gondolom, hogy ilyen esetekben többről van 
szó, mint az egészséges alturizmus hiányáról. Félek, hogy a 
fiatalok embersége került s kerül egyre inkább veszélybe.

Mi, a többiek nem szeretjük az ilyen egoistákat. Igyek
szünk elkerülni őket. De ennél tovább nem jutunk, s azok, 
akik talán változtathatnának ezen, azok még eddig sem jut
nak el, mert nem szembesülnek közvetlenül ezzel a problémá
val. Mit lát belőlünk az egyetemi vezetés, mit látnak a ta
nárok? Több száz fiatalt adatokkal, átlagokkal. Egyéneket, 
akik betűket karikáznak be, s akiket a betűk alapján minősí
teni kell. Hallgatóközeget, akiknek le kell adni a sokszor ir
reálisan nagy anyagot. (Sajnos sikerült megtanulnom a „lead
ni az anyagot” és a „tanítani az anyagot” kifejezések jelentés
beli különbségét.)

Tudom, tanáraink is sokszor szenvednek ettől a feladat
tól, de ők sem tehetnek mást, mint beletörődnek. Az sem az ő 
hibájuk (bár ebben az esetben sokat segíthet a tanári hozzáál
lás), hogy nem alakul ki személyes kapcsolat az oktatók és a 
hallgatók között, s hogy a szemináriumvezető az utolsó órán 
beazonosítási célból olvassa fel a névsort. (Hozzáteszem, hogy 
mind a pozitív, mind a negatív példák alól vannak kivételek!)

Sokan vagyunk, mindenkinek sok a dolga, nincs időnk 
egymásra. A modern világ gépezete mindenkit magával sodor, 
s ha valamit el akarunk érni, nem lehet csak úgy kilépni ebből 
a perpetuum mobiléból. Nekünk is alkalmazkodni kell a töb
biekhez, és egyre inkább önzőbbé kell válnunk, egyre inkább 
csak saját érdekeinkre kell koncentrálni, mert különben elve
szünk, „eltaposnak” minket. De ki a hibás ezért? Ki tehet róla, 
hogy az ártatlan

gyerekek 20 éves korukra 
egoistákká válnak?

És hova vezet ez a folyamat?!
A gazdasági etikai szint növekedéséhez semmiképpen 

sem. Hogy ki a hibás? Ha meg tudja mondani valaki, a tyúk

volt-e előbb vagy a tojás, akkor lehet, hogy az illető erre a kér
désre is tud válaszolni. Hibásak vagyunk mi, a szüléink, a szü
léink szülei, a szüléink nagyszülei, ahogy Rousseau mondotta: 
az az ember, aki először kiejtette a száján: „Ez az enyém !” Hi
bás az egyetemi követelményrendszer az oktatási rendszer, az 
állam és hibás az egész világ.

Nincs értelme tehát a felelőst keresni. De annak igenis 
van értelme, hogy kinyissuk a szemünket, és megnézzük, mi 
van körülöttünk, milyen társadalomban élünk. Ebben az eset
ben látni fogjuk azt, amit Zsolnai László látott, hogy alacsony 
az etikai szintünk, de látni fogjuk azt is, hogy a fiatalok etikai 
szintje is alacsony, vagy a legjobb úton halad a csökkenés felé. 
De hogyne csökkenne, mikor nap mint nap arra jövünk rá, 
hogy ha valamit becsületesen akarunk megcsinálni, soha az 
életben nem leszünk kész vele? Hogyne szereznénk vállalat- 
gazdaság-tanból egy kisesszét felsőbbéves ismerőseinktől, 
csak azért, hogy legyen időnk elolvasni egy könyvet, ami érde
kel minket, s amivel foglalkozni szeretnénk? És hogyne fordul
hatna egyre gyakrabban elő, hogy passzivitásba ütközzünk, 
amikor segítségről van szó?

Egymás versenytársai lettünk, s bár a helyzet még nem 
olyan véres, mint ahogy leírtam,

már érezhető a diákok közötti feszültség,
a fiatalos jókedv, hangulat megromlása. Nincs választásunk. 
Vagy tanulógépekké válunk, és elérjük, amit akarunk, vagy 
végigbukdácsolunk valahogy, s harmadik végén egy főiskolai 
diplomával búcsút veszünk a „Vámháztól”.

Soha nem gondoltam volna, hogy azon fogok kétségbe
esetten töprengeni, mit is csináljak? Teljesítsem a minimumot, 
s mellette legyenek igazi barátaim, érezzem magam fiatalnak, 
olvassak, szórakozzak, éljem kiegyensúlyozottan az életem; 
vagy adjak fel mindent, koncentráljak csak a tanulásra, s majd 
egyszer legyek „sikeres” az életben?

Nem tudtam dönteni, mert nem is lehet dönteni. Bárme
lyik oldal feladása frusztrálna, és soha nem találnám meg a 
belső harmóniát. így tehát valahol a két szélső eset között la
vírozok, örülök, ha valami jól sikerül, és megpróbálom túlélni 
a kudarcaimat. Sokan hasonlóan gondolkodnak mint én, és 
megpróbálják megőrizni mind a kecskét, mind a káposztát, ám 
a sorozatos kudarcok a legerősebb optimizmust is kikezdik. Az 
utóbbi időben több ismerősöm is úgy érezte, hogy kilátástalan 
helyzetbe került. Elkeseredésükben feladták volna a „harcot”, 
pedig tudom, hogy szellemi képességeik megvannak problé
máik megoldására. Csak hát, ha a felhő eltakarja a napot, 
könnyű azt hinni, hogy soha többé nem süt ki. De miért kell 
nekünk is ezt éreznünk? Miért kell megtörni önbecsülésünket? 
És miért kell egoistává válnunk, hogy kikerüljünk a hullám
völgyből?

íme a kérdések, melyekről már beszéltem. Nehéz a válasz, 
s megoldást találni még nehezebb. Gondolataimat mégis azért 
írtam le, hátha valakinek segítek vele. Valakinek, aki sejti, va
lami nem stimmel, de mivel már nem diák, nem érezheti, amit 
mi érzünk. Cikkem a fennálló oktatási és követelményrendszer 
egyfajta kritikája is, ám nem bántó céllal írtam. Már megtanul
tam. Csak az elégedetlenkedjen, akinek van a már meglévőnél 
jobb ötlete, aki nemcsak a száját jártatja, hanem tenni is tud 
valamit. Sajnos én a tények leírásán túl egyebet nem tehetek, és 
javaslatom sincs, hogy mit kéne megváltoztatni. Csak annyit 
tudok, hogy az új pontozási rendszernek, nagy létszámoknak, 
tanári közömbösségnek és saját, már beidegződött viselkedési 
mintáinknak következtében egyetemünkön az ember-ember 
közötti kapcsolat minősége nagyon rossz irányba halad. Kez
dünk közömbössé, érzéketlenné válni, s ha a tapasztalat másra 
tanít, hiába oktatják a gazdasági etikát. Számunkra csupán 
számon kérhető elmélet marad. Es még valami. Mi nem csupán 
a jövő értelmisége leszünk, hanem mi (általában a fiatalok) al
kotjuk majd a jövő társadalmát, apák és anyák válnak belő
lünk. De vajon mit nyújthatunk majd gyermekeinknek az 
anyagi jóléten túl?!

Bojtos Júlia
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AZ ELADÓSODÁS és a si
kertelen válságkezelési kísér
letek maguk is hozzájárultak 
a rendszerváltást megelőző 
politikai válsághoz a kelet
európai országokban. Ugyan
akkor az új vezető szerepre 
aspiráló csoportok nem vol
tak képesek kellőképpen fel
mérni, hogy milyen szigorú 
korlátok közé szorítja moz
gásterüket a továbbra is 
fennálló adósi pozíció. Meg
alapozatlan volt az a várako
zás, mely szerint a piacgazda
ságra való áttérés . jelentős 
teljesítménynövekedéssel, a 
külpolitikai orientációváltás 
pedig a hathatós nyugati tá
mogatás megnyitásával ki
szabadítja a magyar gazdasá
got a külső adósság szorításá
ból. E szempontból nézve az 
1989 utáni évek társadalmi 
áldozatainak jelentős része 
hiábavalónak tekinthető, még 
akkor is, ha értékelnünk kell 
az adósságválság és az IMF- 
orientált adósságkezelés ju
goszláv típusú kifejletének 
elkerülését.

Ezekkel a mondatokkal zá
rulnak A ndor László  kandi
dátusi értekezésének tézisei. 
A politikatudományi tanszék 
munkatársának A  n em zetközi 
adósságválság elm életi m eg
közelítései cím m el ír t dolgo
zata nem ideológiai érvekkel 
tám asztja  alá ezeket a m eg
jegyzéseit. Irodalomfeldolgo- 
zást tartalmazó értekezésben 
gazdasági szakértők mondják 
ki, hogy az adósságválság új

típusú hatalm i és függőségi v i
szon yt a lak íto tt ki a világ- 
rendszer centruma és perifé
riái (azokon belül a kelet
európai országok) között. Az 
eladósodás a korábbi évek de- 
kolonizációs folyamatának 
visszafordulását jelentette a 
hetvenes évtizedben és az 
adósságkezelés konkrét mód
jai új hatalm i központokká  
em elték a nem zetközi pén z
ügyi szervezeteket, aminek 
eredményeként az IMF és a 
Világbank igazgatótanácsá
ban döntő befolyással rendel
kező néhány ország kormánya  
ellenőrzése a la tt tudja tartani 
a periféria országainak alap
ve tő  finanszírozási és fejlesz
tési po litikáját.

Nem politikai-ideológiai 
tartalmú megállapításról van 
szó, azért sem, mert ez a vi
szony annyira nyilvánvaló, 
hogy vélhetően csak azok nem 
értik meg, akik nem akarják 
(mert nem érdekük?) megérte
ni. Nehéz lenne vitatkozni Da
vid F. Lomaxszal, akit idéz a 
szerző (Lomax egyébként a 
National Westminster Bank

gazdasági főtanácsadója, a 
bank közgazdasági folyóiratá
nak főszerkesztője, szóval 
nem az újbaloldali közgazda- 
sági irányzat egyik képviselő
je): „Az adósságválság lénye
gét tekintve a főbb OECD-or- 
szágok (beleértve az Egyesült 
Államokat, a Nyugat szuper- 
hatalmát) és bizonyos fejlődő 
országok közötti politikai vi
szonyról szólt. (...) A banko
kat ennek működtetésére 
használták, mivel e viszony 
mechanizmusa a pénzügyi 
rendszeren keresztül műkö
dött. Ők tulajdonképpen 
azoknak az OECD-országok- 
nak a bábjai és marionettjei 
voltak, amelyek egy ideig a 
bankokra hagyták a munkát. 
(...) A z OECD-országoknak el 
k elle tt dönteniük, hogy m i
lyen m ozgásteret hagynak a 
fejlődő országoknak, ami azt 
is jelentette, hogy döntöttek 
bevételeikről és arról, hogy az 
hogyan álljon rendelkezésük
re.”

A kandidátusi értekezés 
azonban nem az adósságvál
ság politikai vonatkozásait

dolgozza fel. Ezek reflektor- 
fénybe állítása csak a velejá
rója annak a szemléletnek, 
am it a szerző  ajánl: sorakoz
tassuk fel egym ás m ellé és ü t
köztessük az adósságválság
gal kapcsolatos különböző né
zeteket, elm életi m egközelíté
si módokat.

Andor László négy paradig
m át kü lönböztet meg: az alap
vetően állam központú realista  
irán yza to t (melynek közgaz
dasági gyökerei a merkantiliz
musba nyúlnak), a p iacköz
pontú  liberális irányzatot 
(amely alapvetően neoklasszi
kus és monetarista tézisekre 
támaszkodik), az elosztásköz
pon tú  reform izm ust (mely lé
nyegében a keynesi elveket al
kalmazza a nemzetközi gaz
daságra) és a term elési mód 
vizsgálatából kiindulva átfogó 
rendszerkritikát gyakorló, ra
dikális m egközelítést (amely 
döntően a marxi elméletre ve
zethető vissza).

A NÉGY ELTÉRŐ ELMÉ
LETI KERET összehasonlítá
sa rámutat arra, hogy jószeri
vel az a legideologikusabb, az

a leginkább alárendelt egy 
meghatározott politikai-ha
talmi érdeknek, amelyik a leg
inkább kíván semleges lenni, 
amelyik leginkább törekszik 
arra, hogy tisztán gazdasági 
kérdésként kezelje az adós
ságproblémát. Ennek érzékel
tetésére elég, ha összevetjük, 
m it ta rt a négy irányzat az 
adósságválság fő  okának. A 
dolgozatból kiderül, hogy mi
vel a liberális elmélet számára 
a nemzetközi gazdaságot al
kotó országok úgy jelennek 
meg, mint a piaci versenyben 
részt vevő vállalatok, a liberá
lis elem zők  a túlzott eladóso
dás okának elsősorban a belső 
gazdaságpolitikai h ibákat 
tartják. Ezzel szemben a refor
m ista irányzat rám utat azokra  
a gazdaságszerkezeti adottsá
gokra, am elyek egyes nem zet- 
gazdaságokat vagy régiókat 
kifejezetten  hajlamossá tesz
nek a külső eladósodásra. A  
realista elm életben a gazdaság  
a po litika  eszközeként jelen ik  
meg. Ez erősebb megvilágítás
ba helyezi a nemzetek feletti 
gazdasági sokkhatásokat,

amelyek egy része kifejezet
ten politikai döntések követ
kezménye (például: olajárrob
banás). A  radikális elm élet az 
adósságválságok megjelené
sét törvényszerűnek tartja, és 
a világkapita lizm us törvény- 
szerűségeiből (ciklusaiból) ve
ze ti le.

Végső tanulságul a zt a pa 
radoxont is felfoghatjuk, hogy 
a n yílt társadalom, a piacgaz
daság, a protestáns etika  („az 
adósságokat vissza kell fizet
ni”) nevében cselekvő IMF és 
Világbank a nyolcvanas évek
ben sokkal többet á rto tt a de
mokráciának, m in t am ennyit 
a dikta tórikus (például a ke
let-európai) korm ányok sa
rokba szorításával te tt  érte. 
Egy másik idézett szerző, Ro
bert H. Jackson, a British Co
lumbia Egyetem professzora 
ezt írja: „az IMF restriktiv 
programjainak fontos mellék
terméke volt a hanyatló bérek 
és emelkedő árak ellen lá
zadó, politikailag döntő jelen
tőségű városi népesség által 
okozott instabilitás. (...) Az 
élelmiszerár-támogatás meg
szüntetése ellen tiltakozó, 
kormányellenes megmozdulá
sok 1986-ban, Zambiában 
legalább 15 ember halálát 
okozták. Az 1989-ben, Vene
zuelában -  az IMF támogatta 
megszorító program beveze
tését követően -  kitört láza
dások 300 ember halálát kö
vetelték. Sok más példát le
hetne idézni.”

K. S.
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sorban az önállóságot, a logikus 
gondolkodás helyességét, a té
nyek, az adatok és érvek kezelé
sének kifogástalanságát, a kri
tikus gondolkodást és az erede

ti stílust veszik figyelembe az 
esszé információtartalma mel
lett. , .

Láthatjátok az eddigiekből,
hogy

Szeretném veletek megosztani 
oxfordi tartózkodásom alatt 
szerzett élményeimet. Különö 
sen az oktatás kultúrájával és a 
diákok mindennapjaival kap
csolatos tapasztalataimat. Úgy 
gondolom, hogy mindenki szá
mára hasznos és érdekes bepil
lantást nyerni a több száz év 
alatt kialakult oxfordi értelmi
ségi képzésbe.

Az oxfordi egyetem -  és így 
maga Oxford város is -  tulaj
donképpen college-ok lazább 
halmaza. A college-ok egyaránt 
szolgálnak oktatási intézmény
ként és kollégiumként. Minden 
college-nak saját könyvtára, 
temploma, parkja, kollégiuma, 
kocsmája és étterme van. Ezek 
persze mind egy egy épület- 
komplexumon belül helyezked
nek el. College-okat egészen kü

lönböző időpontokban alapítot
tak: a legkorábban a XIII. szá
zadban, legkésőbb századunk 
közepén, 1964-ben. A college-ok  
teljesen különálló oktatási in
tézményként működtek hosszú 
időn keresztül, ma már azonban 
együttműködnek függetlenül at
tól, hogy továbbra is magántu
lajdonban vannak szinte kivétel 
nélkül.

Az egyetemi képzés első foko 
zata -  undergraduate képzés - 
három évig tart. Ez nem oxfordi 
specialitás, hanem egész Angliá
ban így van. Az első három év 
után kezdődik a doktori (ango
lul: Master) és Ph. D-képzés 
amely kettő plusz kettő évig 
tart.

Az oxfordi undergraduate 
közgazdász képzésről minde
nekelőtt tudnotok kell, hogy ott

a tanulást elsősorban nem mennyiségi kérdésként kezelik

a közgazdaságtant csak valami más tudományággal párosítva 
lehet tanulni.

így ötféle párosításból választ- közelebbi kapcsolatba akarnak 
hatnak azok a hallgatók, akik kerülni a közgazdaságtannal:

(1) Economics, Politics and Philosophy;
(2) Economics and Management (csak 1994-től);
(3) Economics and History;
(4) Economics, Engineering and Management;
(5) Economics, Metallurgy and Management.

Kevesebb időt fordítanak ta
nulásra, ám azt sokkal hatéko
nyabban használják fel, mint a 
magyar diákok. Nem kell szét
szóródniuk annyifelé, mint 
amennyire mi kénytelenek va
gyunk. Elég csak összevetni a 
tantárgyak számát és óraszámát. 
Oxfordban a diákok nem vesz
nek fel többet két-három tan
tárgynál egy trimeszterben, ami

heti hat-tíz óra látogatását je
lentheti. Ezzel szemben a ma
gyarországi egyetemeken és főis
kolákon legalább hat-hét tár
gyat tanulnak a diákok egy sze
meszterben, minimum heti húsz
huszonöt órában. Ott általában  
hétfő délelőttől péntek délutánig 
megy a hajtás, utána pihennek és 
nem foglalkoznak tanulással a 
következő hét elejéig.

Éves szinten huszonnégy hetet töltenek az egyetemen,
szemben a nálunk honos har
minc hét plusz kétszer négy hét 
vizsgaidőszakkal, azaz har
mincnyolc héttel. Az oxfordi 
tanév három nyolchetes tri- 
meszterből áll. A trimeszterek 
között nyolchetes szünetek van
nak, amelyek jelentős részét a 
diákok önálló tanulásra fordít
ják.

Meglehetősen kevés tantár
gyat kötelesek tanulni a diákok 
tanulmányaik során, de azokkal 
elmélyülten és szabadon foglal
kozhatnak. A diákok többsége 
rendszerint csak két-három tan
tárgyra koncentrál egy-egy 
nyolchetes ciklusban. Ebben is 
hűen tükröződik az oxfordi kép
zési rendszer alapvető filozófiá
ja, nevezetesen az, hogy legfon
tosabb az önálló gondolkodásra 
és munkára való képesség ki
bontakoztatása, s ennek egyik 
legfontosabb feltétele a gondo

latok kialakulásához és k icsi
szolásához szükséges idő.

Az írást az értelmiségi képzés 
alapelemének tekintik Oxford
ban. Ez a szellem iség látható a 
képzési rendszer minden részé
ben. Hetente két esszét kötele
sek írni, és azokból beszámolni 
tutoraiknak -  tanulmányvezető 
tanárok egyet-egyet minden 
tantárgyukból. Ezek a rövid esz- 
szék szolgálnak arra, hogy gya
korolják gondolataik rendszere
zését, gondolatmeneteik kifeje
zésének fontosabb logikai sza
bályait, elsajátítsák az alapvető 
írástechnikákat, és megtalálják  
saját írói énjüket, stílusukat. 
Szintén így tanulják meg az 
anyag gyűjtésének és rendszere
zésének követelményeit. D olgo
zataik terjedelme kettő és négy 
oldal között változik. Örömmel 
láttam, hogy nem teszik tönkre a 
gondolkodás örömét üres formai 
elvárásokkal.

A hét legfontosabb eseménye a tutori óra,
amelyre tényleg komolyan ké
szül mindenki. A fő problémát 
nem a dolgozat megírása jelenti, 
hanem az, hogy képesek-e arról 
másfél órán át értelmesen vitat
kozni. Képesek-e állításaikat 
megindokolni és tényekkel alá
támasztani; képesek-e saját kö
vetkeztetéseket levonni, és azt 
bizonyítani. Nem az elolvasott 
anyag informatív előadását vár
ják el a diákoktól, hanem azt, 
hogy számot adjanak adatok és 
gondolatok kritikus kezelésé
nek képességéről. Ezek az elvá
rások kényszerítik a diákokat, 
hogy komolyan készüljenek, és 
feltárják tudásuk valódi mély
ségét. A tutori rendszer lényege, 
hogy a tutorokkal közös erőfe
szítéssel, kis csoportokban és a

diákok gondolatkísérletein ke
resztül értsenek meg egy témát, 
s ezzel egyidejűleg az önálló 
gondolkodás és munkavégzés 
képességét valóban magas, 
egyetemi színvonalon sajátítsák 
el és műveljék ki a három év 
alatt.

A tutori órán egyidejűleg ma
ximum három vagy négy diák 
van jelen. Rendszerint a diákok
nak csak egy része olvassa fel 
dolgozatát. Ezután indul a vita, 
amely könnyen kialakul, hiszen 
általában azonos kérdésre kell 
választ keresnie mindannyiuk 
esszéjének. A kérdéseket a tuto
rok adják"meg az órák végén, 
azokat kell kidolgozni a követke
ző foglalkozásra. A tutorok min
den diákjuk dolgozatát átnézik,

személyesen elbeszélgetnek a diákokkal a dolgozatok hibáiról
és erényeiről. Osztályzatokat a 
dolgozatokra kapnak, s ezek át
lagából alakult ki a trimeszter 
végén az adott tantárgyra ka
pott végső osztályzat.

Nagyon tetszett, hogy az elő
adások végén, amelyek mind
össze egyórásak, minden előadó 
hagy öt-tíz percet a kérdésekre, 
s ez már helyben lehetővé teszi 
kisebb-nagyobb viták kialaku
lását, vagy a vitatott, illetve ne
hezebben érthető pontok meg
tárgyalását. Az előadások anya
gait nem kérik tételesen számon, 
inkább gondolatébresztőnek 
szánják. Itt szerezhetnek a diá

kok információt arról, mivel és 
hogyan foglalkoznak tutoraik. 
Az előadásokon vehetik szem
ügyre azokat a kritikai módsze
reket, amelyeket elvileg nekik is 
el kell sajátítaniuk tanulmánya
ik végére.

Meglepően kevés vizsga van. 
Az első év után háromszor, a to
vábbi két év folyamán hatszor 
vizsgáznak a diákok. A vizsgák, 
hasonlóan a mindennapi tanu
láshoz, esszéírásra épülnek. A 
vizsgán adott számú kérdésből 
kell kiválasztani egyet és csak 
azt kifejteni; szóbeli vizsga 
nincs(!). Az elbírálásánál első-

Oxfordban, s azt is érezhetitek, 
milyen nagy fontosságot tulaj
donítanak a szabadságnak és az 
önállóságnak. Ám e nagy sza
badság és önállóság ellenére 
komoly minőségi és mennyiségi 
követelményeknek kell megfe
lelniük a diákoknak. Heti két 
esszével számolva egy oxfordi 
diáknak évi negyvennyolc té
mán kell magát átrágnia, ami 
három év alatt már száznegy
vennégy megírt dolgozatot je
lent. Minden egyes esszé elké
szítésénél könyvrészek és cik
kek tömegét kell elolvasnia ah
hoz, hogy végül a saját, megala
pozott konklúzió levonása le
hetségessé váljon. Ha csak há
rom-négy könyvet vagy azok 
részleteinek elolvasását szám o
lom, akkor ez azt jelenti, hogy 
egy diák négy-ötszáz eredeti 
forrást vesz a kezébe az alap
képzés három évében.

Azt hiszem, hogy itt, az egye
temen ennek a mennyiségnek

csak csekély töredékébe szago
lunk bele, és azt is ritkán konk
lúzióink kialakításához tesz- 
szük, mert arra ugyan kinek 
van nálunk ideje és energiája. 
Van persze helyette a tanáraink 
által -  angolszász versenytársa
ikhoz viszonyítva -  általában 
rosszul kidolgozott, szerkesz
tett anyagok tömkelegé, ame
lyeket szorgalmasan magolha
tunk öt éven keresztül. Az ox
fordi első három év célja nem 
szakértők képzése, hanem az, 
hogy önállóan gondolkodni és 
tanulni képes embereket nevel
jen, akik később munkahelyei
ken vagy doktori képzés kereté
ben képesek lesznek elsajátíta
ni azt az ismeretanyagot, ami 
majd valóban szakértővé teszi 
őket.

A diákok meglehetősen kelle
mesen tölthetik el mindennap
jaikat az intenzív tanulás m el
lett is. Sokuk számára

a nap evezéssel kezdődik,

amit általában kiadós futás előz 
meg a Christ Church college mö
götti réten. Innen vezet az út a 
rét m ellett folyó Temzéhez, ahol 
majdnem mindegyik college 
rendelkezik csónakházzal. Itt jól 
begyakorolt mozdulatokkal te
szik le csónakjaikat a vízre. 
Egész nap látni lehet evezősöket 
a vízen, közöttük rengeteg lány
csapatot. Az elsőévesek szinte 
kötelező jelleggel próbálják ki 
ezt a sportot.

A Christ Church college-ban  
napi háromszor biztosítanak a 
diákok számára étkezést. A 
színvonalra jellemző, hogy ott- 
jártamkor például olasz szaká

csot alkalmazott a college. A két 
esti étkezés közül a diákok sza
badon megválaszthatják, m elyi
ken vesznek részt. A kikötés 
azonban az, hogy a második ét
kezésen a college diákjainak a 
hagyományos fekete köpenyt 
kell viselniük. Ekkor, a vacsora 
elején rövid tíz másodperces 
imát mondanak. Ezen az étkezé
sen vesznek részt a kollégium
ban élő tutorok is.

Számtalan bál, komoly- és 
könnyűzenei koncert, különbö
ző társaságok estjei teszik szí
nessé a diákok életét, s mind
ezek m ellett még

m ellett. A kényelem  elképesz
tő.

Látszólag nem képezi szerves 
részét a vallás a diákok min
dennapjainak, amit abból gon
dolok, hogy a miséken vagy is
tentiszteleteken soha nem tunt 
fel tíz-tizenöt tanárnál és diák
nál több. Mégis, gyönyörű esti 
evensongokat tartanak a college- 
ok templomaiban minden este 
hatkor. Az evensongokon fiú
gyermekekből és férfiakból álló  
fizetett kórusok énekelnek cso
dálatosan zengő latin him nu
szokat a csekély szám ú nyugal
mat keresőnek.

Amiről érdemes még itt szól
nom, az az Oxford Union. Ez a 
diáktársaság minden héten  
szervez egy vitát, olyan kérdé
sekről, amelyekről úgy gondol
ják a tagjai, hogy fontosak a v i
lág vagy a hazai politikai köz
élet adott időszakában. Az el
hangzó viták a beszéd, a szó

noklat gyakorlását S2o, 
mindamellett, hogy 
fontos témákat gondolna!tll<'), 
gig a résztvevők. A lebonv!,Ví' 
és a szabályok hasonlóak tís 
goi parlament szabály^2 a,>' 
szokásaihoz. 02 k

A vitákra minden csm«M. 
kön kerül sor. Este n yolcé  
program úgynevezett süre«5 
gi vitával indul, ami körül?? 
harminc percig tart és ha06® 
szavazással zárul. Az a 
nyer, amelyik hangosabba?? 
ált. Ekkor olyan témákra k •' 
tenek sort, amelyek az elől? 
program elkészítésénél  ̂
voltak előre láthatóak, de n? 
denképpen érdemes időt szj? 
tani rájuk. Ilyenkor bárki s7 
kaphat, különösen javasolják.1 
felszólalást a kezdőknek. A f í 
szólalások ideje egytől ná 
percig tarthat, amiből a ma? 
dék időt folyamatosan jel2ik 
beszélőnek kis papírcédulákn *

Fél kilenckor kezdődik a főprogram, 
a Public Business.

rengeteg viszonylag olcsó kocsma is kínálja a terepet a közös 
katarzishoz.

Kom oly gondot jelent vá lasz
tani a rengeteg program  közül. 
Ahhoz a college-hoz, am elyik
ben laktam , külön—könyvtár,

tem plom , étterem , virágoskert 
és birkákkal e llá to tt m ező tar
tozik, a hagyom ányos spor
tokra alkalm as sportpályák

A  párbeszéd m elle tt
tesszü k  le a garast

,________________________________________________________ ,

Felbuzdulva Erdélyi Sándor vitára invitáló bevezetőjén, 
a népességszabályozásról kifejtett' nézeteihez szeretnénk 
hozzászólni.

A Közgazdász 1994. november 25-i számában kifejtett 
gondolatmenetének lényege, hogy a Föld eltartóképessége 
korlátozott, így „szabályozni kell tehát az emberiség lélek- 
számát”, amire „legkézenfekvőbb talán a születésszabályo
zás”; ez „két részre bontható, egyrészt a megtermékenyítést 
megelőző, másrészt az az utáni módszerekre”. Csakhogy 
„az egyházak szigorú tiltással élnek minden ez irányú tö
rekvéssel szemben” (amivel „újabb lehetőséget” is adnának 
„korunk legpusztítóbbnak tűnő betegsége” számára). Rá
adásul az abortusztörvények „jogi korlátokkal próbálják 
leszűkíteni a nők emberi jogait”, szülésre kényszerítve őket, 
jóllehet „fölösleges egy életképtelen sejthalmaz emberi jo
gairól beszélni”. A megoldást „az emberiség bizonyos 
irányba neveléséiben  látja, és hogy „az államok felvállal
ják azt a feladatot, mely segíti népeik szellemi felemelkedé
sét”.

Könnyen elgondolható, hogy a születésszabályozás szük
séges, ha a környezet eltartóképessége korlátos. (Hacsak 
nem növeljük mesterségesen a halandóságot -  ez lenne a 
„kevésbé kézenfekvő” mód?) A születésszabályozás két fő 
módja: a fogamzásgátlás és az „az utáni módszerek”. Utób
bi körülírás a terhesség mesterséges megszakítását takarja.

Világos, hogy a művi terhességmegszakítás -  mint szüle
tésszabályozási módszer -  létjogosultsága azon áll vagy bu
kik, hogy

ember-e a magzat,
avagy „életképtelen sejthalmaz”. Ha ugyanis a magzat 

nem fogható fel az emberi faj egyedének, akkor az anya, 
mint egyed, élhet a teste feletti rendelkezés jogával, anél
kül, hogy egy másik egyed jogát csorbítaná (feltéve persze 
hogy joga van saját teste felett rendelkezni). Itt lép be a ter
mészettudomány, amely valóban megállapította, hogy a 
magzat életképtelen abban az értelemben, hogy kb. a 22 
hétig az anyaméh nélkül nem tartható életben.'De megál
lapította azt is, hogy „az embriót már a kétsejtes stádium
ban is új élőlénynek, embernek kell tekintenünk” olyan tu
lajdonságai miatt, „amelyek az apai ivarsejtek hatására ve
zethetők vissza” (Vass Miklós). A jogtudomány egyre ke-

Ennek témáját, a hozzászólásra  
felkért szakértők névsorával 
együtt minden szem eszter elején  
programfüzetben teszik közzé. 
A vitázók eleve két táborban  
állnak fel. Az első  azokból áll, 
akik megfogalmazták előzetesen  
az est tézisét -  például kijelen
tik: „úgy gondoljuk, hogy a 
szakszervezetek ideje lejárt” - ,  a 
második tábor azokat tömöríti, 
akik a kinyilatkoztatott tézist 
meg akarják cáfolni.

Az első szónok az est tézisét 
megfogalm azók közül kerül ki, 
majd közvetlenül őt követi az 
ellentábor vezérszónoka. Az el
ső beszédek elhangzása után 
következik a Floor D ebate, am i
kor a hallgatóságból bárki fe l
szólalhat az egyik vagy másik  
tábor m ellett. A felszólalások  
ideje korlátozott, és arra a leve
zető elnök ad engedélyt. A neves 
vendégszakértők hozzászólásá
ra, akik szintén eleve két tábor
ban állnak fel, a Floor D ebate  
elhangzása után kerül sor. E z
után jönnek a diákszakértők  
hozzászólásai, akik szintén több  
időt kapnak érveik kifejtésére.

c

Nekik előzetesen kell jelentkez  ̂
niük, és csak az szólalhat fa E 
aki szakértelemmel rendelj r
zik. j

A vita gyakran az éjszakái, r 
nyúlik és szavazással zárul A • 
szavazást a következőképpé, ? 
bonyolítják le. Két ajtón keres,. 1
tü l le h e t  k iju tn i a helyiségből, a, £
egyiken az est tézisét támogatói; " 
mennek ki, a másikon a kijelen- I 
tést ellenzők. A rajtuk történő; I 
kihaladás szavazást jelent. Tar. 
tózkodni nem lehet. A szavazás 
végeredményét másnap megje. 
lentetik az országos napilapok, 
ban.

Zárásként, végül kiemelném; 
azért tartom fontosnak a külföl- 
di egyetemeken szerzett élmé
nyeink írásban való rögzítéséi, í  
hogy minél többen elgondolkod-: 1 
hassunk azon, mit lehetne és mit; _ 
kellene -  vagy éppen mit nem i 
kellene -  átvenni más egyetemek 1 
esetleg sokkal kicsiszoltad I í
gyakorlatából. További infor
m ációk a Rajk László Szakkol
légium ban.

Szigeti Szabojcs

vésbé kerülheti ki, hogy a magzatnak is megajánlja az 
élethez való jogot, ha ez az emberi jogok része.

A tudomány mai álláspontját tükrözi az 1990-ben meg
rendezett abortuszkonferencián elfogadott konszenzus, 
amit többek között C zeizel Endre, Frenkl Róbert, valamint 
G áti István  és Vizi E. S z ilveszter  akadémikusok írtak alá: 
„1. Az emberi élet a fogamzás pillanatában kezdődik.

2. A művi abortusz nemkívánatos beavatkozás.
3. Elő kell mozdítani, hogy a nem kívánt terhességet 

megelőzzék, és ne megszakítsák.
4. Szociális okból művi abortuszt végezni nem megfelelő 

eszköz a problémák megoldására.
5. A megfogant emberi életnek jogai vannak. Bár az 

egyes korok és társadalmak ezt másként ítélik meg, ha
zánkban ennek a kérdésnek tanulmányozása, nyilvános
ságra hozatala a társadalom számára az egyik elsőrendű 
feladat.”

A társadalom minden tagjára érvényes magatartásnormák 
-  a törvények -  a közgondolkodást tükrözik, amelyre hat 
ugyan a tudomány, de nem határozza meg. Egy demokrati
kus államban, ahol a törvényhozás célja nem a célzott maga
tartásnormák kikényszerítése, hanem a többség számára már 
elfogadott normák lefektetése, a jogalkotás csak akkor fogal
mazhatja meg törvényekben a magzat élethez való jogát, ha a 
születésszabályozás uralkodó módja a fogamzásgátlás lesz.

Ehhez valóban szükséges, hogy -  Erdélyi Sándor szavai
val élve -  „emelkedjék az emberek tudásszintje”, a család- 
tervezés a kultúra részévé váljék; és ebben valóban

az államoknak is szerepet kell vállalniuk.
A születésszabályozást azonban ne csak az egyik irányba 

értelmezzük: nem csupán a túlzott növekedés, de adott 
esetben a népességfogyás is válságként értelmezhető. Gon
doljunk Magyarországra, ahol a népesség fogy és öreg
szik... így egészen más értelmet kapnak és kísértetiesen 
hangzanak Erdélyi Sándor mondatai az egyént befolyásoló 
társadalmi, szellemi környezetről; a szokásrendszerről, 
amely a progresszió ellen hat; az államokról, hogy segítsék 
népeik szellemi felemelkedését...

K érd és, h o g y  e b b e n  a  s z e lle m i fe le m e lk e d é s b e n  az egy
h á z a k  c sa k  v is sz a h ú z ó  e r ő k é n t h a th a tn a k -e ?  N yilvánvaló , 
h o g y  a  tö b b sé g  jo g g a l u ta s ít ja  e l, h a  e g y  k ise b b sé g , ph 
e g y h á z  rá a k arja  k é n y s z e r íte n i a z  é r té k r e n d jé t , meggyőző" 
d é sé t. D e  a k ise b b sé g n e k  jo g a  v a n  é r té k r e n d je , vélem énye 
m eg fo g a lm a z á sá r a , m in d a d d ig , a m íg  t is z te le tb e n  tartja a - 
m in d e n k it  k o r lá to zó , d e  e g y sz e r sm in d  v é d ő  -  törvényeket' 
A z ig a z i v á la sz tó v o n a l m e g íté lé sü n k  s z e r in t  n em  is  az ér
ték ren d ek , h a n em  p á r b e sz é d e t  k e r e ső  v a g y  p á rb eszéd e t el
u ta s ító  k é p v ise le tü k  k ö z ö t t  h ú zó d ik ; h o z z á sz ó lá su n k k a l nu
a párbeszéd mellett igyekeztünk letenni a garast.

G erencsér Z o ltán  -  K óder GyörS
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Az előző félévhez v iszo
nyítva 1994. m á so d ik  f é l 
évéb en  m in te g y  30  s z á z a 
lé k k a l n ő tt  a z  e g y e te m i k o l
légák , i l le tv e  v e z e tő k  n e m 
z e tk ö z i  ta n á csk o zá so k o n ,  
k o n feren c iá k o n  v a g y  ép p en  
k é to ld a lú  tá rg y a lá so k o n  
v a ló  r é s zv é te lé n e k  g y a k o r i
sága, ami a külkapcsolati 
költségvetés felhasználásá
ban is tükröződött. (Lásd 1. 
és 2. sz. táblázatot.) A k i
utazások növekvő szám á
nak egyik m agyarázatát az 
adja, hogy az elm últ év 
ó'szén két intézm ényközi 
tanácskozás is szerepelt a 
program jaink között. Egy

elik részt -  a Kairói Tervezési 
Intézettel fennálló együtt- 

káb, m űködési szerződés alap- 
 ̂á ján -  első alkalom m al ke- 

)p‘" rült m egrendezésre a m a-  
íl aj g y á r -e g y ip to m i k e re k a sz -

ta l-k o n feren c ia  Kairóban  
(téma: Az átalakulás gaz
dasági, politikai és szociális 
következm ényei a kelet-kö- 
zép-európai országokban). 
M ásrészt a B a m b erg i E g ye
tem m el, é v e n k é n t f e lv á l to t t  
s z ín h e lly e l r e n d e z e tt  k o n fe 
ren c iá ra  (téma: Form ális és 
sem i-form ális rendszerek  
használata az inform áció- 
rendszerek tervezésében) 
hét egyetem i kolléga láto
gatott Bambergbe. M int is
m eretes, e tanév első félévé
ben került sor az eg y e te m  
C E M S -be (C o m m u n ity  o f  
E u ro p ea n  M an agem en t 
S ch oo l) tö r té n ő  fe lv é te lé v e l  
k a p c so la to s  b u d a p esti, i l 
le tv e  k ü lfö ld i tá rg y a lá so k  
m e g in d ítá sá ra . Az em lített 
három rendezvény együtte
sen azt eredm ényezte, hogy  
az egyetem i, illetve m agán

kezdem ényezésű külföldi 
kiküldetésre fordított, ko
rábban nagyjából azonos, 
sőt egyes félévekben a m a
gánkezdem ényezésű utak  
javára m utatkozó többlet 
ebben a félévben az egye
tem  által kezdem ényezett 
kiutaztatásokhoz kapcsoló
dott. U gyancsak nőtt a tu 
dom ányos konferenciákon, 
tanácskozásokon való rész
vételhez tám ogatást kérők  
szám a is. Az egy kiutazóra 
kifizetett átlagösszeg az 
egyetem i kezdem ényezésű  
utaztatásoknál szám otte
vően em elkedett, am ely -  az 
infláció m agas szintje m el
lett -  döntően annak tudha
tó be, hogy ebben a félév
ben a környező országokba  
irányuló, alacsonyabb költ
séggel járó utazások aránya 
csökkent.

A korábbi években fe l
használt pénzeszközök  
nagysága (3. sz. táblázat) 
jelzi, hogy az 1992/93-as  
tanév viszonylag alacsony  
szintje után az utaztatá
sokra fordított pénzügyi 
források bővültek, és an
nak nagysága az elm últ év  
m ásodik félévében szám ot
tevően m egugrott. Az előző  
félévhez képest m integy  
50% -kal m agasabb összegű  
tám ogatás jelzi, hogy az 
egyetem  gazdagodó nem 
zetközi tevékenységének a 
költségek em elkedése ter
m észetes velejárója.

Egyetem i erőforrásokból 
a külkapcsolatokra 1994- 
ben  k ö z e l ö tm illió  fo r in to t  
fo r d íto ttu n k .  E bből m int
egy 5 5 -5 7 % -o t a k iu ta z ta 
tá so k ra  f o r d í to t t  összeg  
tesz ki. K özel 500 000 F t-ot

használtunk fe l a nálunk  
tanuló k ü lfö ld i c se re d iá k o k  
tá m o g a tá sá ra . A  v e n d é g 
ta n á ro k  f iz e té s é n e k  k ie g é 
s z í té se ,  illetve napidíja  
m integy 160 000 F t-ot tett 
ki. Az egész év során hoz
zánk látogató  külföld i ven 
dégek é tk e z te té s i  k ö lts é g e  
(néhány k ivételtő l e ltek in t
ve ez a m enzán való étkez
tetést jelentette) valam ivel 
m eghaladta a 90 000 Ft-ot. 
Ez utóbbinál 20% -kal volt 
m agasabb a le k to ro k n a k  
a d o t t  la k b é r -k ie g é s z íté s .  
Végül m integy 90 ezer fo 
rintot használtunk fe l a -  
döntően a Peregrinatio  
A lapítvány á lta l tám oga
tott -  d iákutaztatásra . Az 
1 056 000 forint összegű  
egyéb költségek több m int 
felét a k ia d v á n y o k ra  ford í
tott összegek adják. A kü

ók

1 Egyetemi kezdeményezésű 
hivatalos kiutazások

í  1994 . VII. 1.-XII. 31.
Az egyetemi dolgozók kifizetett kiküldetési költségei 

(napidij, szállás, útiköltség, egyéb)

é- 'A 1. sz. táblázat

Magánkezdeményezésű 
hivatalos kiutazások

Az egyetemi dolgozók részére kifizetett egyetemi támogatások 
(napidíj, szállás, útiköltség, egyéb)

1994 . VII. 1.-XII. 31.
2. sz. táblázat

i, ; 
i. Név
lit

Szervezeti
egység Ország Tényleges 

költség, Ft Név Szervezeti
egység

Ország Tényleges urszag költség, Ft

ni Andorka Rudolf rektor USA 42 968 Andor László politikatudom. tsz. Spanyolország 25 176
k Andorka Rudolf rektor Egyiptom 42 415 Branyiczki Imre gazdálkodási kar Spanyolország 40 000
k Andorka Rudolf 
r. Andorka Rudolf

rektor
rektor

Hollandia
Belgium

69 025 
50 772 Braun Róbert filozófia tsz. Ausztria 8 942

[. Forgács Csaba nemzetk. ig. Szlovákia 2 560 Buru Péter német tsz. Ausztria 4 288
Forgács Csaba nemzetk. ig. USA 29 393 Csetényi Artúr számítástudom. tsz. Németország 22 973
Forgács Csaba nemzetk. ig. Szlovénia 27 159 Dévényi Kinga arab szekció Egyiptom 40 000
Forgács Csaba 

5 Gábor András
nemzetk. ig. 
inform, rendsz. tsz.

Nagy-Britannia
Németország

31 840 
27 083 Forgács Csaba nemzetközi igazg. Zimbabwe 39 913

1 Gáspár Bencéné számítástud. tsz. Németország 14 818 Gábor András inform, rendsz. tsz. Portugália 34 231
Hoíváth Lajosné német tsz. Ausztria 17 314 Guth Zoltán német tsz. Németország 40 000
Jakusné Kő' Andrea inform, rendsz. tsz. 
Kelemenné

Németország 21 666 Hideg Éva jövőkutatás Ausztria 5 832

Ternai Katalin inform, rendsz. tsz. Németország 21 666 Károlyi Andrea német tsz. Németország 19 884
Kerekes Sándor dékán Hollandia 56 307 Kiss György szám.techn. közp. Spanyolország 33 414
Kiss József inform, rendsz. tsz. Németország 21 666 Kollár Zoltán világgazdasági tsz. Svédország 40 000
Lovrics László inform, rendsz. tsz. Németország 21 666 Krafft Walter számítástudom. tsz. Németország 22 068
Mészáros Tamás 
Molnár Bálint

rektorhelyettes 
inform, rendsz. tsz.

Csehország
Németország

21 003 
21 666 Lőrincné I. Hajna külgazdasági tsz. Egyiptom 27 536

Rapcsák János nemz. kapcs. tsz. USA 115 810 Lőrincné I. Hajna külgazdasági tsz. Asztria 11 794
Rostoványi Zsolt dékán Egyiptom 44 263 Magyari Beck István pedagógia tsz. Hollandia 10 789
Simon Judit marketing tsz. USA 25 790 Mihalik Istvánná orosz tsz. Olaszország 22 080
Szabó Katalin 
Szegedi Zoltán

összehas. gazd. tsz. 
külgazd. tsz.

Csehország
Németország

28 741 
61 616 Molnár Gabriella Közgazd. szerk. Hollandia 24 820

Varjas Pál főtitkár Franciaország 79 079 Nógrádi György védelemgazd. tsz. Ausztna, Németo. 38 760
Veress József rektorhelyettes Románia 11 574 Rapcsák János nemzetk. kapcs. tsz. Nagy-Britannia 24 016
Veress József rektorhelyettes Egyiptom 43 883 Szijj Mária spanyol-port. tsz. Spanyolország 27 422
Veress József 
Veress József

rektorhelyettes
rektorhelyettes

Hollandia
Nagy-Britannia

56 307 
32 190 Szemlér Tamás francia-olasz tsz. Németország 27 670

Összesen: 1 040 240

* A kimutatott összegek nem tartalmazzák az egyetemi gépkocsival történt utazások benzin- 
: költségét és a sofőrrel kapcsolatos kiadásokat.

Temesi József 
Újvári Márta

dékán
filozófia tsz.

Portugália
Németország
Összesen:

40 000 
6 995 

638 603

lönböző szervezeteknél f i
zetett ta g d íja k  25 -27% -kal 
részesednek s a fennm ara
dó rész egyéb tételekből 
(DHL, helyi szállítási k ö lt
ségek, anyagvásárlás stb.) 
áll.

A z  1994-es e s z ten d ő b en  
sa jn o s a -  n e m ze tk ö z i k a p 
c so la to k ra  a k o rá b b i é v e k 
ben  ren d sze re sen  és m e g 
n y u g ta tó  m ó d o n  b iz to s í to t t  
-  p é n zö ssz e g e k  fo ly ó s ítá sa  
a k a d o zo tt .  A forráshiány  
m iatt átm enetileg e lőá llt  
é v k ö z i „ tú lk ö lte k e z é s ” k i 
seb b  z a v a ro k a t id é z e t t  elő . 
Ez feltétlen  igényli, hogy az 
egyetem  vezetése a m últ 
évben jelentkezett és egy
idejűleg jelzett gondok jö
vőbeni elkerülésére egyér
telm ű és m egnyugtató m eg
oldást találjon.

Forgács Csaba

EGYETEMI (ALAPÍTVÁNYI ÉS MKM-) 
FORRÁSBÓL TÁMOGATOTT KÜLFÖLDI 
TANÁRI ÉS DOLGOZÓI KIKÜLDETÉSEK 

ÖSSZEFOGLALÓ ADATAI*
1991 . IX. 1 .-1 9 9 4 . XII. 31 . KÖZÖTTI 

IDŐSZAKBAN
3. sz. táblázat

Év
Magánkezdeményezésű Egyetemi kezdeményezésű

________________ k ik ü ld e t é s e k _________________
T á m o g a tá s  K ö lt s é g

Összesen, Fő Egy kiuta- Összesen, Fő Egy kiuta- 
Ft zóra, Ft Ft zóra, Ft

1991.ix-xn.
1992.
I-VI.
1991/92.**
összesen:

1992. 
VU-XII.
1993.
I-VI.
1992/93.**
összesen:

1993.vn-xn.
1994. 
I-VI.
1993/94.
összesen:

506 555 31 16 340 434 755 24 18 115

771 389 36 21 425 552 734 21 26 300

1 277 944 67 19 074 987 489 45 21 944

277 583 15 18 505 266 396 17 15 670

379 615 18 21 089 312 863 12 26 072

657 198 33 19 915 579 259 29 19 974

295 100 19 15 532 429 880 19 22 625

591 479 22 26 885 537 961 19 28 314

886 579 41 21 624 967 841 38 25 470

638 603 25 25 544 1 040 240 28 37 151
1994.vn-xn.
• Az 1994. naptári évtől megszűnt az egyetemi külkapcsolatok közvetlen MKM-támogatása 

•• A Soros, valamint az öt USA-beli business school által 1992-93-ban a kelet-közép-európai 
tanároknak szervezett programon részt vett kollégáknak (13 fő) adott támogatások nélkül

ösztöndíj-pályázati felhívások
A MAGYAR ÖSZTÖNDÍJ BIZOTTSÁG 

(MÖB) pályázatot hirdet 
a MAGYAR ÁLLAMI EÖTVÖS ÖSZTÖNDÍJ-ra

A M agyar Á llam i E ötvös Ösztöndíj a hazai tudom á
nyos, gazdasági és kulturális é let fia ta l szakem bereinek  
a külföld i posztgraduális képzését, továbbá külföld i 
kutatóhelyeken , alkotóm űhelyekben, kutatói, illetve  
m űvészeti m unkában való részvételét teszi lehetővé sa
ját pályájuk  gazdagítására és az ország javára.

Korhatár: 40 év. E lsőbbséget élveznek a társadalom - 
tudom ányok terü letén  azok, akik az alábbi kiem elt te 
rületek va lam ely ik ét m űvelik: gazdasági m odernizáció, 
válla lkozási m enedzsm ent, szociológia , jog.

Az ösztöndíj időtartam a 3 -6  hónap, am ely egyszer  
legfeljebb 6 hónappal m eghosszabbítható. Az ösztöndí
jas utak 1995. június 1-jén kezdődnek.

B eadási határidő: 1995. m árcius 16.

A p ályázathoz csatolandó dokum entum ok jegyzéke a 
N em zetközi K apcsolatok  O sztályán (II. 215.) m egte
kinthető. A  p ályázatokat az alábbi cím re kell eljuttatni.

M agyar Ösztöndíj B izottság  Iroda
M űvelődési és K özoktatási M inisztérium
1884 Budapest, V., Szalay u. 10-14. Pf. 1.

További részletes inform ációkat a MÖB Iroda ad. Te
lefon: 131-0594. H olodnyák Péter főtanácsos.

*  *  *

A MAGYAR ÖSZTÖNDÍJ BIZOTTSÁG 
PÁLYÁZATI FELHÍVÁSA 

az 1996. évre és az 1996/97. tanévre
A pályázati fe lh ívás m egjelenik (m egjelent) a M űve

lődési K özlöny 1995. 1. szám ában, valam int a M agyar 
N em zet 1995. januári néhány szám ában is.

B eadási határidő: 1995. m árcius 16.

A pályázatokat a MÖB Irodába kell eljuttatni (lásd 
korábban).

A részletes pályázati fe lh ívás a nem zetközi osztályon  
(213. sz. szoba) m egtekinthető.

Az elm últ évek tapaszta lata i azt m utatják, hogy  
egyetem ünk tanárai, ille tve  diákjai közül csak kevesen

éltek a MÖB által m eghirdetett pályázati lehetőséggel, 
pedig az ösztöndíjak jó lehetőséget k ínálnak  arra, hogy  
-  színvonalas pályázatokkal -  több oktatónk, illetve diá
kunk vehessen részt külföld i tanulm ányúton. Javaslom  
a szervezeti egységek vezetőinek, hogy erre a lehetőség
re hívják fel a kollégák figyelm ét, és ösztönözzék a fia 
tal m unkatársakat pályam űvek benyújtására.

A m ost k iadott felh ívásban nem  szerepelnek a ném et 
(DAAD), valam int az angol ösztöndíjak. A ném et ösz
tönd íj-lehetőségek  m egjelenése augusztusban várható. 
A N agy-B ritanniába szóló ösztöndíjak esetében  viszont 
új egyezm ény m egkötésére kerül sor. Itt jelentős vá lto
zás lesz az, hogy az angol fé l az egyéni pályázatok  h e
lyett a projektszerű pályáztatásra tér át szinte k izáró
lagos jelleggel. Ez azt jelenti, hogy a m agyar pályázók
nak m egfelelő angol partnert kell ta lá ln iuk  ahhoz, hogy  
közösen pályázhassanak. Azok a felsőok tatási in tézm é
nyek vannak kedvezőbb helyzetben, am elyek angol 
kapcsolatokkal már rendelkeznek. E gyetem ünk ebből a 
szem pontból helyzeti előnnyel rendelkezik, am elyet ki 
kell használnunk.

R em élhetőleg m inél több kolléga, tanszék, kutatási 
központ él a pályázati lehetőséggel!

Forgács Csaba
M ÖB-tag



K O L I B R I
Kicsi, színes, vidám 

színházat akart
A pénz egycsapásra 

ódivatúvá te tte  korosztályomat
N ovák János, bár eredetileg csellista, hamar 

a színházak környékén bukkant föl, elő
ször a Balassi szavalókörrel dolgozott, 

Ady-estet majd gyerekdarabot rendezett, ezt kö
vetően közel tíz évig a Radnóti Színházban zenei 
vezető, ekkor rendezi meg a Bors nénit Dayka 
Margittal a főszerepben, ezt további gyerekdara
bok követték, filmzenét ír többek között Gárdos 
Péternek. Színházi elképzeléseinek saját műhelyt 
akar, ettől kezdve pályázatokat ír, amiket rendre 
elutasítanak, mígnem az Állami Bábszínház mo
dernizálását célzó pályázatra beadott terveit 
meglepetésére elfogadják. így kerül a szocválla- 
lati menzaként kinéző, ősromos technikával, fe
szült társulattal dolgozó Jókai téri épületbe. Ki
csi, színes, vidám színházat akart: egy véletlenül 
látott természetfilm hatására Kolibrinek keresz
telte.

-  Színházvezetői, gazdasági tapasztalataim 
nem voltak, addigi gazdasági tanácsadóm is, ami
kor megtudta, hogy elnyertük a színházat, azon
nal kimentette magát. Hat hónapon keresztül 
folyt az osztozkodás az akkor még birtokon belül 
lévő, azóta Budapest Bábszínházként önállósult 
társulatrésszel.
A leltári tár
gyakkal még 
csak boldogul
tunk valahogy, 
de a működés zá
logául szolgáló 
k ö l t s é g v e t é s  
megosztása lehe- 
t e t l e n n e k  
ígérkezett, főleg 
azért, mert a fő
város két színhá
zat akart ugyan, 
de egynél többre 
való pénzt nem 
adott. Örökségül 
ránk szakadt vi
szont az Állami 
Bábszínház né
hány negyvené
ves darabja, meg 
a kiharcolt egy- 
h a r m a d n y i  
k ö l t s é g v e t é s  
mellé épp annyi 
ember a korábbi 
társulatból, 
amennyinek a 
bére fel is emész
tette a tpljes> 
összeget, látsza
ni, bemutatókat 
tartani tehát el
vileg nem volt 
miből. Utólag 
mindenki elis
merte, hogy ez 
volt az egyetlen 
olyan új színházi 
formáció, amit 
elkülönített pénz
alap nélkül hozott létre a fővárosi önkormány
zat. Működni, játszani, bemutatókat tartani 
pedig muszáj volt, különben hogyan számíthat
tunk volna pályázati pénzekre? Ekkor hazardíroz
ni kezdtünk, aminek eredményeképpen egy év alatt 
tizenötmillió körüli tb-tartozást halmoztunk föl, 
de három helyszínen játszottunk. A Jókai tér lett a 
nagyszínházunk, a felnőtteknek mozit, koncertet, 
vendégprodukciókat kínáltunk itt először, de hiá
ba voltak nagyon jók, a hely korábbi légköre távol 
tartotta azokat a fiatalokat, akiknek ezentúl ját
szani szerettünk volna. Ekkor döntöttünk úgy, 
hogy a Rózsa utcai új helyiségünkben kis avant
gárd színházat hozunk létre. Ruszt József rendez
te ott az első darabot, azóta koncertek, vitaestek 
vannak ott, vendégdarabokat is befogadunk. Az 
Andrássy úton kapott próbateremből szobaszín
házat csináltunk gyerekeknek. Ez a létező legmo
dernebb színházi forma gyerekeknek, örülök, 
hogy sikerült itt meghonosítani svéd mesékkel és 
más új produkciókkal. A nagyszínházban is siker
rel indult a munka, volt olyan gyerekdarab-bemu- 
tatónk, amit már az első évben Olaszországban is 
játszottunk. Az igazgatói megbízás próbaidőre 
szólt, úgyhogy mindenképpen föl kellett valamit 
mutatnunk, hogy tovább dolgozhassunk. Rendez
tünk nyári szabadtéri fesztivált a Jókai téren, mi
nimális pénzből tíz-húsz csoport játszott a téren, 
óriásbábokkal jelentünk meg az utcán, olyasmivel 
próbálkoztunk, ami a bábozást megújítja. Megva
lósult az a tervem is, hogy a bábművészek előlép
jenek a paraván mögül és testükkel, igazi színész
ként is játsszanak. Nem mindenki lelkesedett eze
kért az új formákért, sok konfliktus is volt a tár
sulaton belül. De egy év alatt a színészek előrelép
tek, felbátorodtak, jó vendégrendezőkkel dolgoz
tak, egyre többüknek a nevét is leirták a kritikák, 
ami addig példátlan volt bábművészek esetében 
Az igazi áttörést első saját felnőtt produkciónk a 
Gyalog-galopp jelentette. Őrült vállalkozás volt 
színpadra vinni ezt a filmet, hiszen sokan annyira 
imádják, hogy kívülről fújják. Én magam is bo
londja vagyok, amióta annak idején egyik szink
ronhangja voltam a filmnek. Úgy gondoltam, 
hogy ez a nagyon sűrűn szerkesztett szöveg jól 
megvalósítható színházban, s így is lett nagy si
kerré vált.

Elmondhatatlanul leromlott állapotban volt a 
színház technikája és belső tere. Bár nem volt rá 
pénz, nagyszerű belsőépítész barátaim tanácsára 
Rousseau-képeket festettünk az előcsarnok falá
ra, s sikerült 30 milliót szereznünk a folytatásra.

A Rousseau-minták bekúsztak a nézőtéri texti
lekre, át tudtuk kárpitoztatni a székeket, csúcs- 
technológia került a hang- és világosító fülkébe. 
Hihetetlenül feszített munkával sikerült megol
dani, hogy a pénzt -  amiről júniusban még azt 
sem tudtuk, hogy megkapjuk-e -  augusztusra 
már ki is fizettük a befejezett munkákért. Közben 
valóra váltottuk egyik régi álmunkat, és óriásbá
bokkal, színészekkel színpadra vittük Durell Sau
m s  történetét, bár erre sem volt elég pénzünk. A 
margitszigeti siker alapján a cirkusz hatvan elő
adást vett meg belőle. Színészeink végre normáli
san kerestek, de rengeteget kellett érte dolgozni
uk: heti hét előadás a cirkuszban, mellette itt dél
előtti, délutáni és esti előadások. Időközben a 
szobaszínházi gyermekdarabokat angolul is ját
szani kezdtük. Hihetetlen erőfeszítéssel azok a 
színészek -  köztük Bán János -  is megtanulták a 
darabokat, akik angolul egyébként nem tudnak, s 
az eredményt mi sem bizonyítja jobban, mint 
hogy három év óta turnézunk az előadásokkal 
londoni iskolákban, volt, hogy egy hét alatt har
mincszor játszottunk, részt vettünk a brightoni, 
a canterburyi fesztiválokon. Bán János egy

személyes gyer- 
m e k s z í n - 
háza a Kukac 
Matyival Arizo
nába utazik, ha 
minden igaz, 
májusban.

T artozása in 
kat továbbra is 
cipeljük, bár 
mindenki elis
meri, hogy nem 
felelőtlen gaz
dálkodás, hanem 
kényszer jutta
tott bennünket 
adósságba. Most 
már rendesen fi
zetünk, de ez 
csupán arra elég, 
hogy régi adós
ságainkat újak
kal váltjuk föl. A 
léc mindig rezeg, 
bár nagyon tö
rekszünk rá, 
hogy ne verjük 
le. De a mun
kánk eredménye 
anyagilag is 
m e g m u ta tk o 

z ik : régen annak 
is örülnünk kel
lett, ha a cuk
rászmester in
gyen adta a tor
tát meg a marci
pánt a produk
cióhoz, de mos
tanában már 
meghallgatásra 
találnak terveink 

a pályázatokon. Milliókat nem, de egy-kétszáze- 
zer forintot kapunk innen-onnan. Nyílt napjain
kat a kerületi önkormányzat támogatja úgy szá
zötvenezer forinttal, ebből tudunk minden hónap 
utolsó vasárnapján ingyen játszani a gyerekek
nek, bárki bejöhet, táncház, bábkészítés, játék is 
van az előadások mellett. Három éve augusztus 
utolsó hetében szerény utcaszínház fesztivált tar
tunk, szintén nagyon kevés pénzből, bevételt nem 
hoz, de kisugárzása van, kezdenek rá számítani, 
várják az emberek. A legutóbbi kapolcsi napokon 
egy hét alatt harminc előadást tartottunk a Bala- 
ton-f el vidéken. Nagy örömünkre hozzánk szerző
dött Kemény Henrik, az utolsó élő vásári bábjáté
kos, épp most készülünk megünnepelni hetvene
dik születésnapját. A Rózsa utcai pincét műhely
nek kaptuk, de színházként használjuk. Szellőzé
sére, technikájára költeni kellene, de a méltatlan 
körülmények ellenére is a város egyik legjobb elő
adását, a Tercettet lehet ott látni Csákányi Eszter
rel, Kari Györgyivel, Blaskó Péterrel.

A társulatnak ma már megvan az a magja, 
amelyik akarja mindezt és küzd a Kolibri életben 
maradásáért. A színészek előrelépnek, sikert 
aratnak, ezért vállalják a hihetetlenül túlhajszolt 
tempót. Gyerekszínésznek lenni korábban szak
mai gettót jelentett' ma ez változóban van. Bár a 
tévék továbbra is harminc-negyvenéves mesefil
meket sugároznak, talán változtatnának ezen, ha 
volna miből választani. Ezért báb- és gyerekfilm
stúdiót tervezünk a Kolibribe, s fiatalokat is taní
tunk. Én továbbra is írok, rendezek, úgy érzem 
magam teljes embernek, ha egyik műfaj miatt 
nem kell lemondanom a másikról. Zeneszerzé
sért, szereplésért nemigen veszek föl pénzt a Ko
libriben, várom azokat az időket, amikor majd 
megfizethető lesz a munkám. Kezdettől fogva ne
hezíti a helyzetünket, hogy egy-kétéves próba
időre kinevezett igazgató mellé nagyon nehéz ko
moly szakembert megnyerni, tanácsadóból lenne 
elég, de ők a felelősségben nem osztoznának. 
Nagy fordulat volt, amikor Bán János egy műjégi 
közös korcsolyázás alkalmával visszacsábította a 
színházi világba Szabó A ttilát, aki a Katona Jó
zsef Színház gazdasági igazgatói posztjáról való 
távozása után vállalkozóként dolgozott. Nem is
mertem őt, de lenyűgözött és garanciát jelentett 
számomra a tény, hogy sikeres üzletember létére, 
korcsolyázás közben egy kis színház megmenté
sén kezdett gondolkodni.

Akkor voltam életemben először a műjégpá
lyán, ahol ki másba, mint Bán Janiba futot
tam, már agyonkeresett, mert -  mint mond

ta -  itt van ez a tehetséges társaság, valami telje
sen újat akarnak. Tudtam, ha ő mondja, úgy is 
van. Azonnal érdekelt a dolog, bár addig semmit 
nem tudtam a Kolibriről. Novák János még aznap 
este -  szerencséjére — minden rosszat elmondott 
arról, ami rám várt. Rácsodálkoztam erre a kísér
letező merész kis színházra, előjöttek a Katona Jó
zsef Színház korai éveihez kötődő kellemes érzé
seim. . .

-  Tíz évvel ezelőtt o tt voltál gazdasági igazgató, 
majd könyvkiadónál, reklámújságnál, építési vál
lalkozásnál dolgoztál, ez utóbbiaknál nyilván na
gyon sok pénzt kerestél.

-  ’87-ben a Katona már nem ugyanaz a színház 
volt, mint amikor odamentem. A könyvkiadónál jó 
volt, sokat tanultam, de nem lehetett továbblépni, 
az államiakból akkor lett sok magánkiadó, a 
könyvesboltokat eladták zoknisnak, játékterem
nek, szétzüllött a piac, most kezdi magát újra 
összeszedni a könyvesszakma. A Budapest Extra 
Magyarország első ingyenes reklámújságja volt, a 
létrehozását élveztem, de napi működtetése nem 
alkotó munka. Emellett keményen megismertetett 
a tulajdonosi vi
szonyok, részese
dések szövevé
nyével, láttam, 
hogyan lehet pil
lanatok alatt 
tönkretenni egy 
vállalkozást. A 
m agyar-am eri
kai építési céggel 
új építési techno
lógiát próbál
tunk meghonosí
tani. Ekkor a tő- 
k e h i á n y o s  
magyar piacról, 
az egyéni meg
rokkanáshoz ve
zető lakásépítési 
szokásokról, az 
újdonságok irán
ti idegenkedésről 
tanultam sokat.
Én is beleestem 
abba a hibába, 
hogy bárkivel ta
lálkoztam, állan
dóan üzletről be
széltünk, milliók 
röpködtek, csak 
az számított, 
hogy miből lehet 
pénzt csinálni.
Magyarországon 
manapság száz
millió forint va
gyonra lehet egy, 
másfél év alatt 
szert tenni, hoz
záteszem: nem
tis z te s sé g e se n .
E r ő sz a k o ss á g ,  
hatalomvágy, el
szántság kell 
hozzá, de a tétek 
nagyon magasak: 
itt az utóbbi 
években a Csepel-műveket lehetett Kiss, Nagy 
vagy Kovács művekké tenni, valószínűleg évszá
zadokra. A személyes dilemma itt a következő: tu
dom, hogy meg tudom csinálni, ismerem a lehetsé
ges következményeket, belevágok-e, miközben tu
dom, hogy ebben a nagyságrendben a legjobb ügy
védek védik azokat, akik netán lebuknak és jogi
lag a tapasztalatok szerint enyhe büntetésekkel 
megúszható a dolog. Ülnek három évet, aztán bol
dogan élvezik a százmillióikat. Én csupán a mar
gót súroltam. Hogy jól tettem-e, vagy sem, az ma
radjon nyitott kérdés. Szerintem igen, de mások 
szerint bamba voltam.

-  Hogy lehet ezt abbahagyni?
-  Egyrészt megtapasztaltam, hogy egy vállal

kozás befejezésénél ki nem fizetett adóssággal, ha
tóságok érdeklődésével, osztozkodás és hasonlók 
jogi és nem jogi következményeivel szembesülni 
kell, s ezek miatt barátokat veszít el az ember. 
Amikor az ember súrolja a jogsértés határait, ál
landósul körülötte a bizonytalanság. A családom, 
a barátaim őszinték velem, én sem hazudok ma
gamnak. Minden reggel ott állok a tükör előtt, bo
rotválkozom. Nem esett jól úgy szembenézni ma
gammal, hogy közben arra kellett gondolnom, ma 
kit vágok át, mit nem fogok kifizetni, hány gorillá
val tudom magam megvédeni. Nem vált életcélom
má, hogy huszonhét évesen egy ötszázas Mercé
deszben lőjenek agyon. Huszonhét év és ötszázas 
Mercédes nemigen illik össze, ha mégis összejön, 
annak többnyire katasztrofális következményei 
vannak. Márpedig ma igen sok fiatalnak van ha 
nem is ötszázas, de négyszázkilencvenkilences 
Mercédesze, s ebből problémáik származhatnak. 
Hófehér Volvóm volt, fekete bőrülésekkel, egyedi 
darab, minden elképzelhető extrával, nekem csi
nálták, rendelésre. Eladtam, a gyerekeim se sze
rették. S az volt a másik ok, hogy a pénzszerzés 
közben a családomra nem maradt időm. Mindig 
azzal takaróztam, hogy ezt még meg kell csinálni, 
aztán majd, de ennek sosincs vége, amit pedig a 
gyerekeim kicsi korából elvesztettem, az már so
sem jön vissza.

Mindezen intő jelek hatására úgy gondoltam a 
műjégi találkozás után, hogy minden amellett szól: 
vissza kell jönni a színházba. Üzleti ügyeimtől nem 
váltam meg teljesen, továbbra is közöm van az épí
tési céghez és van egy kis utazási irodám is. A szín
házi fizetésem körülbelül egynegyede a korábbi jö
vedelmemnek, e cégekből származó bevételem so
kat hozzátesz, de összességében anyagilag így is 
veszítek azon, hogy újra színházban dolgozom. 
Minthogy a családom így is megél, ők is, én is büsz
kén vállaljuk ezt a „veszteséget”. És bármily hihe
tetlen, több mint tíz év elteltével, harmincnyolc 
evesen is fiatalnak számítok ebben a munkakör- 
ben mert még mindig a mi évfolyamunk a legfiata
labb gazdasági gárda a színházakban.

-  Ez az egyetemre is tesz némi célzást: egyrészt 
képez-e vajon olyanokat, akik a sarkatokban li
heghetnének, m ásrészt vajon azért van-e így, 
ahogy van, mert a diákok m ár hallgatóként a pén
zes csapásokra állnak rá.

-  Aki semmi mást nem tapasztalt, nem hiszem, 
hogy valaha is ki tud szállni az üzletből. Úgy tű
nik, ez a hirtelen pénzre alapozott világ egycsa
pásra öreggé, ódivatúvá tette az én Berend-féle 
egyetemen végzett korosztályomat, annyira más 
számít ma szakmában, erkölcsben, sikerben, hogy 
ezt riasztónak érzem, s nem is tudom, miként le
hetne rajta változtatni.

A Kolibri társulatában olyanok vannak, akik 
hajlandók húsz-, harmincezer forintért önmagu
kat adni, rengeteget dolgozni, mert hisznek ab
ban, hogy ez előbb-utóbb meghozza a -  feltehető
leg nem pénzbeli -  gyümölcsét. Ez fantasztikus 
érzés az úgynevezett vállalkozói világ után. Az 
idősebbik gyermekem a katonás éveim alatt volt 
kicsi és máig meghatározó élménye a színház. 
Örülök, hogy most a kisebbiknek is jut belőle. 
Bele vannak szerelmesedve, látom, ahogy el tud
nak varázsolódni, a gyerekeknek igazából ez kell. 
Meg lehet nekik venni a világ legjobb játékait, de 
annak emberek közti melegséghez, varázslathoz

nincs köze. A 
mi tizenhárom  
sz ín észü n k b ő l 
egyik sem vég
zett színművé
szeti főiskolát, 
prózai színész
ként nem pro
fik, valószínű
leg nem belőlük 
lesznek új Lati- 
novitsok, s 
H o lly w o o d b ó l  
sem az ő számu
kat tárcsázzák 
egy szép napon. 
Bábművészként 
viszont eljutot
tak az elérhető 
le g m a g a s a b b  
szintre. Nagy 
kockázat volt, 
hogy előjöttek a 
paraván mögül 
és játszani
kezdtek a tes
tükkel, a saját 
hangjukkal, de 
sikerült.

Amit csinál
nak, szakmai
kuriózum, a vi
lágon se nagyon 
van efféle szín
ház.

Ettől persze 
még innen is el
megy a bruttó 
tizennégyezres 
díszítő havi há
romszázezerért 
testőrnek, de 
beszélgetni 
visszajár, mert 
azt itt lehet, ott 
meg nem.

-  Hát gazdag
ságnak nincs nyoma it t  a Jókai téren, az biztos.

-  Ennek a színháznak két- két és fél millió fo
rintos produkciói voltak korábban. Idekerülésem- 
kor arról kellett először döntenem, vajon belevág- 
junk-e egy hat és fél milliósba a Margitszigeten. A 
végeredményt mondom: tíz előadásunk volt ott, 
további hatvan a cirkuszban, a belefektetett pénz 
megtérült és a színészek azokban a hónapokban 
megduplázták a fizetésüket. A Kolibri éves műkö
dési költsége ötvenmillió forint, ebből harminc- 
millió bérre, tébére elmegy úgy, hogy a technikát 
még be sem kapcsoltuk. Mintegy nyolcvan állandó 
munkatárssal dolgozunk, a színészek havi bére 
bruttó huszonkilenc- és harmincnégyezer forint 
között van. Ez a helyzet személyes szempontból és 
a színházra vonatkozóan is valamivel rosszabb a 
fővárosi átlagnál: művészeink maszekolni kény
szerülnek -  egyetlen lehetőségük a tévé Uborka 
műsora -, a színház pénze a működtetési költsé
gekre elég, de bemutatókat pályázati pénzekből 
lehet tartani.

Ebben a helyzetben nagyon nagy szükség van 
arra, hogy az állami szférában is legyenek tapasz
talt üzletemberek, akik tudják, hol a pénz. A szín
házak ugyanis*eddig keveset tettek azért, hogy el
kerüljék ma jellemző katasztrofális anyagi helyze
tüket. Kapcsolataikat fölhasználva az államból 
próbáltak több pénzt kisajtolni, aztán meg panasz
kodtak, de pénzt nem így lehet találni, mert mára 
elmúltak azok az idők, amikor hihetőnek tűnt, 
hogy minden szponzori pénzből megy, annak fejé
ben, hogy a cégek rajta lesznek a plakátokon. Ma 
már egy darabot talán németül is meg kell tanulni, 
kifogástalanul. Vagy a színházban éttermet is mű
ködtetni kell, páratlan konyhával. El kell azon is 
gondolkodni, hogy nagyon óvatosan, jól meggon
doltan színházat is privatizálni lehet. És természe
tesen a főváros gondolkodásmódját is meg kell vál
toztatni. Szó sincs ugyanis ötvenmilliónyi támoga
tásról: a színház az övék, s mint gazdának köteles
ségük a vagyont az elvárható gondossággal működ
tetni. A fűtés, világítás, állagmegóvás költségei 
nem kulturális támogatások, még akkor sem, ha té
vesen ott könyvelik őket és nem azért kell azt az 
önkormányzatnak fizetnie, mert a színház nem tud 
elég pénzt szerezni magának. Erre a város tulajdo
nosi mivoltánál fogva egyszerűen köteles költeni, 
támogatása valójában ott kezdődik, ahol produk
ciók létrehozására folyósít pénzt.

*

A Kolibri Pince legújabb előadása kortárs ma
gyar mű. Pozsgai Zsolt a színház művészeire írta 
és rendezte Prófétakeringő című tragikomédiáját. 
A bemutató február 9-én volt.

Molnár Gabriella

Bán János angolul is megtanulta a Kukac Matyit A bábművészek előléptek a paraván mögül



Ösztöndíjjal Astonban

Sikkasztani csak névvel, címmel, telefonszámmal
Már am ikor először beszéltem vele, m egkapott az életszem 

lélete, derűje. Sok mindenről beszélt, a szüleiről, a nőkről Nem 
az általában szokásos nyegleséggel. Érzékenysége, tisztelete a 
másik ember iránt személyiségének olyan férfiúi kisugárzását 
adta, am ivel ma már csak nagyon ritkán találkozni. Jó vele 
szem lélni a világot, állapítottam  meg a riport végén. S a vélet
len úgy hozta, hogy ebben most ismét részem lehet. Császár 
Csaba ezú tta l a borongás Albionból hozott élményeit osztotta  
meg velem.

-  Birminghamben voltam az 
Aston Universitynek a business

3  schoolján, annak is a public 
szektor menedzsment csoportjá- 

*■ nál -  újságolta Császár Csaba, a 
*  vezetésszervezés tanszék oktató

ja. -  Személyes kapcsolataim ré
vén úgy gondoltam, fogadnának,

, ha mint Ph. D. hallgató, a Ph. D. 
program részeként egy egyetemi 
félévet Birminghamben töltenék. 
Egyszer tananyag-előkészítésen 

: jártam náluk egy hónapig. Küld
tem hát egy faxot az általam is- 

; mert professzornak, aki visszaír- 
; '! ta, hogy jöhetek. Közben nyáron 

egy birminghami csoport látoga- 
; tott el a tanszékre. Elvittem őket 

Rj szülővárosomba, Dunaújváros- 
‘ ba, megmutattam nekik, milyen 

ronda, de nagyon élvezték. így  
tettem szert néhány személyes 

H ismeretségre. Angliába úgy in
dultam el, hogy van három hóna- 
pom, ezalatt olvasok, ha valami- 

: lyen óra érdekel, bejárok, és mi
nél többet igyekszem magamra 
szedni.

Csabát nagy szeretettel fogad- 
ták. Egyik nyári látogatójánál 

’’ szállásolták el. Kapott szobát, 
B volt benne komputertől kezdve 

minden. Reggelente a szállás
adójával együtt ment be az egye- 

; temre, aki ott dolgozott. És ez a 
í 1 személyes, jó kapcsolat végig 

meg is maradt.
-  Itt egy másfajta egyetemmel 

|  találkoztam. Reggeltől estig az
egyetemen voltam. Napközben diá- 
kokkal, oktatókkal találkoz
tam, és így módom volt kitapasz

talni, hogy kívülről és belülről 
milyen is ez az intézmény. Érde
kessége, hogy a nappali tagoza
tos diákokkal sokkal kisebb in
tenzitással foglalkoznak, mint 
nálunk. Kevesebb a mienkhez 
hasonló kis csoportos szeminári
um, inkább nagytermű előadá
sok dominálnak. A szemináriu
mokon is ötvenen, hatvanan, 
hetvenen vannak. Az oktatásban 
sokkal nagyobb hangsúlyt fek
tetnek a továbbképzős diákokra, 
a posztgraduális képzésre. Ezt 
onnan tapasztaltam, hogy az 
egyik tanár megkért, hogy az in
ternational marketing kurzusán 
tartsak egy órát Kelet-Európá- 
ról, mert szerinte erről többet tu
dok én, mint ő, ugyanis ő az élet
ben nem volt még Kelet-Európá- 
ban. Beültem egy-két órára és 
ott láttam, hogy nálunk sokkal 
nagyobb erőbedobással folyik a 
nappalin a tanítás. Aztán jártam 
egy posztgraduális kurzuson is. 
Az itt tanító tanárok elmondták, 
hogy ők nem is tanítanak nappa
lis diákokat egyáltalán.
_ ^ L g y  működik az egyetem, 

í  T  mint egy vállalat -  mesé- 
li. Sokkal koncentrál

tabb, mint a mienk. Üzleti terve
ket készítenek arra, mennyi fize
tő hallgatót vesznek fel, és hon
nan szedjék össze az egyetemi 
pénzt. Mert ott is pénzszűke van. 
De arról is beszámolnak, hogy 
mire költötték el. Nyilvánossá 
teszik a tanszékeken át minden
ki számára, hogy honnan eredtek

a források, és mire mentek el. 
Sokkal világosabb viszony van 
az egyetem és az egyetemi bü
rokrácia között, mint itthon ta
pasztalni.

-  Külön épülete van az egye
temen a diákszakszervezetnek, 
amely országos intézmény is 
egyúttal. Van saját boltjuk, ét
termük, kocsmájuk, papír- és 
könyvesboltjuk. Saját rendezvé
nyeik is vannak, és úgy tűnik, 
roppant szervezettek. Tavaly

vizsgaidőszakban voltam ott. 
Akkor éppen tandíjemelést ter
vezett a kormány. Másnap reg
gel már minden diákot értesítet
tek arról, hogy tiltakozni kell. 
Most meg valamilyen támoga
tást akart tőlük megvonni a 
kormány. Londonba mentek 
busszal tüntetni azonnal. Ebből 
a szempontból sokkal tudato- 
sabbnak láttam őket a mi diák
ságunkhoz képest, hiszen már az 
is jelentős, hogy képesek fenn
tartani egy országos érdekvédel
mi szervezetet.

A diákokkal való napi találko
zás azért egy kis meglepetést

okozott Csaba számára. Ugyanis 
valami elképesztő, hogy néznek 
ki. Itthon az ember azt tapasztal
ja, hogy a diákok jól öltözöttek, 
csinosak, szépek. Birmingham
ben az ember nem veszi észre, 
hogy milyenek is valójában. Lóg 
rajtuk minden, még az is el van 
takarva, ami szép rajtuk. Hétvé
gén, amikor partira mennek, ki
csinosítják magukat, s az ember 
azt hinné, hogy ide mások jöttek 
el, pedig ugyanazok a diákok, 
csak éppen rendesen felöltöztek.

De volt meglepetésben része 
Csabának az egyetem kapuin 
kívül is.

-  Focimeccsen ültem, a legol
csóbb helyen. Mellettem egy 
nagydarab angol állt. Körülöt
tem káromkodtak, ordibáltak. 
Őszintén aggódtam, miután az 
angol szurkolóknak nagyon 
rossz hírük van. De a legudvaria
sabban kiengedtek, hogyha föl 
kellett állniuk. Hagytak ülni, 
nem lökdösődtek, ha véletlenül 
meglöktek, bocsánatot kértek.

Az emberek egymás iránti 
kölcsönös tisztelete kifejezésre 
jut abban is, hogy a tv-ben a

gyerekműsorokban fehér és szí
nes bőrű gyerekek, tolószékesek 
együtt szerepelnek. Mivel Bir
minghamben és környékén él 
Nagy-Britanniában a legna
gyobb ázsiai közösség, indiaiak, 
pakisztániak vegyesen, ezért va
sárnap reggel a tv-ben indiai 
szappanopera van hindi nyelven, 
angol feliratozással. Rengeteg 
hindi meg egyéb ottani nyelven 
sugárzó rádióadó van, és ez ter
mészetes.

S ha már éppen a médiánál 
tartunk, abban nagyon sok 
szemetet találni, a királyi 

családot, meg mindenkinek a 
magánéletét kiteregetve. De ha 
az ember nem ott nyitja ki az új
ságot, akkor, döbbenet, jó elem
zéseket talál. Ha a négy tv-csa- 
torna közül nem a 25 szappan- 
opera egyikét nézi, hanem a poli
tikai vitaműsorokat, akkor el
kezd vágyakozni az után, hogy a 
BBC-nek ne csak az etikai kóde
xét próbálja a Magyar Rádió le
másolni, hanem a stílusát is. 
Láttam egy olyan hírműsort, fő
műsoridőben, amikor arról be
szélt a riporter, hogy Anglia, 
mint a világ legnagyobb fegyver- 
kereskedője, olyan országoknak 
ad el fegyvert elsősorban, ahol az 
emberi jogok abszolút ismeret
len fogalmak. Például Szaúd- 
Arábiában, Indonéziában, ahol 
ha megcsalod a férjedet és rájön
nek, jó esély van arra, hogy lefe
jeznek esetleg. De Anglia, az em
beri jogok élharcosa, ezekben az 
esetekben nem foglalkozik az 
emberjogi kérdésekkel. A kor
mány, bár hirdeti az emberjogi 
problémák fontosságát Kelet- 
Európában, amikor pénzről van 
szó, ez nem annyira fontos. A 
műsorban személyesen rámutat
tak, hogy melyik politikusnak 
milyen felelőssége van ezekben 
az üzletekben.

A privatizáció Angliában is 
érdekes folyamat volt. Műsorra 
tűzve bemutatták, hogy a priva
tizációt lefolytató vállalati ve
zérigazgatók olyan magas fize
tést kaptak az új tulajdonostól, 
hogy a nyugdíjuk meghétszere- 
ződött. És mindezt név, összeg 
feltüntetésével mindenkinél. 
Még akkor is, amikor Thatcher

asszony fiáról volt szó. Ő ugyan
is millió fontos jutalékot vett fel 
valószínűleg egy nagyobb fegy
verüzletnél. Azt is érdekes volt 
tapasztalni, hogyan reagálnak az 
esetekre az emberek. Amikor az 
angol fociliga szövetségi kapitá
nyáról kiderült, hogy csalt, 
ugyanis megvett egy focicsapa
tot úgy, hogy nem volt pénze, s 
minderről írásos bizonyítékok is 
voltak, megmaradt mégis szövet
ségi kapitánynak, mert az ottani 
fociszövetség kiállt érte, mond
ván, hogy a mi emberünk.

Messziről úgy tűnik, hogy 
Nagy-Britannia a hős demokrá
cia, holott rengeteg bűnös dolog 
történik. Tele vannak az ottani 
újságok politikai, privatizációs, 
korrupciós ügyekkel. Maliciózu
san meg is jegyeztem angol isme
rőseimnek, lehet, hogy az angol 
politikusok Kelet-Európábán 
voltak tanulmányúton. Nem ne
vettek rajta, mert nekik még 
mindig furcsa, hogy a politiku
sok nem tisztességesek, hogy 
pénzért kérdeznek a parlament
ben. Az egyik legutóbbi botrány 
amiatt pattant ki, hogy egy vál
lalatnak problémája volt. 1500 
fontot fizetett egy képviselőnek 
azért, hogy feltegye a kérdést a 
parlamentben a miniszternek. 
Az újságok, a tv tele volt ilyen és 
hasonló ügyekkel, hogy például 
micsoda disznóság az, hogy a 
kormánypárt hozzá közel álló 
embereket nevez ki állami pénz
alapok felügyeletére, jó fizetés
sel. És mindezt teszi a tv, nem a 
magyar szokásoknak megfelelő
en, összekacsintva a nézővel, 
mintegy jelezve, hogy mindket
ten tudjuk, ki a disznó, ha nem is 
nevezzük nevén. Angliában név, 
pénzösszeg pontosan fel volt 
tüntetve.

(Folytatása következik.)

A következő számban szó lesz 
a klasszikus brit Ph. D-ről és ar
ról, hogyan lehet egyetemi em
bernek lenni egy másik kultúrá
ban, a fair play-ről, amiről nem 
beszélnek, a gengszterhangulat
ról a dzsesszklubban és az idő
utazásról.

D.

Dupla volt az öröm a spanyol- 
országi junior jégkorong-világ
bajnokság eredményhirdetésén 
januárban. A magyar csapat má
sodik helyezést ért el, így a C cso
portból bejutott a B-be, s a nyolc 
„portás ” közül Berényi Norbertét 
választották meg a torna legjobb 
kapusának.

-  Gyerekkorom óta a csapat
sportágak közül, amit csak lehe
tett, kipróbáltam -  kezdi Norbert 
(I. évfolyam) - , s tíz évvel ezelőtt a 
jégkorongnál ragadtam le. Duna
újvárosi vagyok, a Rudas László 
Közgazdasági Szakközépiskolá-

fájdalmat nem okoz a mozgás. Én 
már most is érzem a negatív hatá
sokat. Nálam már kialakultak a 
kényszertartások, derék-, lábfáj
dalmak, ezért tudom, hogy 10-15 
év múlva még edzőként sem ma
radhatnék a jégen. Akkor viszont 
a nulláról kellene mindent kezde
nem. A közgazdasági képzettsé
gem, remélem, elég jó kiindulási 
alap lesz a későbbi pályámhoz.

-  Időben és energiában hogy tu
dod összeegyeztetni a sportot és a 
tanulást?

-  Ez tényleg elég húzós. Igazá
ból nem is tudom hányszor tettem

ban tanáraim minden segítséget 
megadtak ahhoz, hogy a sportot 
és a tanulást együtt felvállalhas
sam.

-  Ilyen csodabogárnak számí
tottál?

-  Nyilván azért hatotta ez meg 
őket, mert a hokisok között nem 
volt túl elterjedt a továbbtanulási 
szándék. Úgy gondoltam, hogy az 
ember addig,sportoljon, ameddig 
az örömet jelent számára. És 
meddig öröm a sport? Ameddig se 
kényszert nem jelent, se fizikai

tunk a kölyök-, a serdülő-, a ju
niorcsapat tagjai. Minden győ
zelmet, vereséget együtt követ
tünk, szenvedtünk el. Ezt a csa
patvarázst semmi nem pótolhat
ja. A másik pedig a város, ahogy 
szeret minket. Dunaújvárosban 
az emberek várják a hokimeccse
ket, büszkék a csapatra, 2500- 
3000 ember jön el szurkolni, for
ró a hangulat. Ez jobb, mint bár
miféle dopping.

-  Vajon nem a sport keménysé
ge vonzza őket, a verekedések?

-  Nyilván ez is benne van, de 
ma már kevesebb a .bunyó a pá
lyán, mivel szigorú büntetéssel 
sújtják a sportszerűtlen magatar
tást.

-  Túl vagy az első féléven. Mi 
okozza a legnagyobb nehézséget a 
tanulásban?

-  Az analízis.
-  Az egyetemi floorballcsapat 

biztos szívesen látna a sorai kö
zött. ..

-  Egyelőre a röplabda az egyet
len, amit elkezdtem, de sajnos er
re sincs elég időm.

-  Találkoztál már Sárközy Ta
mással, a jégkorongszövetség el
nökével?

-  Igen. A vb utolsó napjára ő is 
kijött Spanyolországba, és hibát
lanul megtippelte a döntő vég
eredményét.

-  Hogy érzed, a jogvizsga 
mennyire fogja megnehezíteni az 
életedet?

-Remélem, ezt is csak sikerül 
valahogy megoldanom -  fejezi be 
egy cinkos mosollyal Norbert.

K. A.

m á r  m eg  a B u d a p e s t—D u n a ú jv á  
ro s  táv o lsá g o t. A p ro g ra m o m  je 
len leg : e lő a d á so k  az  eg yetem en , 
ed zé se k  D u n a ú jv á ro sb a n  n a p i 
egy vag y  k é t a lk a lo m m al, u ta z g a 
tá s  o d a -v issza .

-  Nem gondoltál már arra, hogy 
átigazolj egy budapesti csapat
hoz?

-  L e h e t,  ho g y  íg y  egy  k ic s it  le 
e g y sz e rű sö d n e  az  é le te m , d e  e l
e sn é k  egy  h a ta lm a s  é lm é n y tő l. A 
D u n a fe r rn e k  v a rá z s a  v an . Mi 
e g y ü tt  n ő t tü n k  fe l, e g y ü tt  v o l-

g  é  égre együtt lesz a család. Eljön az cmyukám. aki már benne 
f  J  van a korban, a húgom, a fia, a fiam, az ő  fia. a lányai 

vagyis mind a három unokám, azaz az anyukám mindhá
rom dédunokája és mindkét unokája és persze a feleségem és az ő  
fia. I t t  lehetne még a fiam anyja, a flam előző két felesége, a hú
gom volt férje, de ők nem lesznek itt, csak a fiam  jelenlegi párja. 
És eljön az unokahúgom lánya, mert az anyja és az apja elutaztak 
és nem akarom, hogy a kicsike egyedül legyen, még csak idén lesz 
harmincéves.

A z asszony kicsit ideges, mert attól tart, hogy valami nem si
kerül. Hiába mondom, hogy ez  családi összejövetel, nem államfői 
látogatás, nem. nyugszik. Kivesz egy k é t szabadságot a jö v ő  évi 
terhére, hogy alaposan kitakaríthasson. Kirámolja a fiókokat, se
lejtez, szép rendesen visszarakja a maradékot (alig több, mint 
am it kiszedett), végül is jön  a család. Rájön, hogy a falakon a leg
utóbbi meszelés során kicsiny, mondhatni mikroszkopikus mész- 
göböcskék maradtak és elrendeli ezek kulturált eltávolítását. A 
gyerek és én napokig nagyítóval és szikével a kézben kúszunk a 
falakon. Eltávolítunk minden mészgöböcskét, ső t terven felül 
több nyári szúnyogmaradványt is. Végül is jön a család. A zt 
mondja az asszony, hogy vegyek még néhány kilő húst, neki ne 
égjen a pofáján a bőr. Zálogba teszem az. orosz-magyar, ma
gyar-orosz nagyszótárt, az mostanában úgysem kell és megve
ssen  a póthúst. Meg a pótkrumplit, a pótolajat, a p/átmákat, a 
pótdiót és a pótdilibogyót. Végül is jön a család.

Mindenki nagy örömmel készül a családi összejövetelre. K i
sebb gondok azért vannak. A  Mama már k icsit nehezen ül be a 
kocsiba és a kiszállás sem egyszerű. Majd a fiam segít. Igaz, ne
k i előbb e l kell menni az első feleségéhez a fiáért. A gyerek 
ugyan Lőrincen lakik, az apja, az én fiam pedig  Nagytétényben, 
de ha korán kel, lesz ideje elég. Majd útközben beugrik a Marná-

A mihroökonómla tanulmányi verseny 
ünnepélyes eredményhirdetése

A mikroökonómia tanszék február 6-án megtartotta tanulmá
nyi versenyének ünnepélyes eredményhirdetését. A verseny két 
fordulóból állt. Az 1. fordulóban, 1994. tavaszi félévében, a ver- 
senyzó'k zárthelyi dolgozatot írtak, a második fordulóban, 1994. 
őszi félévében pedig szakmai házi dolgozatot kellett benyújta
niuk.

A verseny végeredménye:
1. Kozek András, könyvdíj, 10 000 Ft, 12 rangsor pont.
2. Czeti Tamás, könyvdíj, 8000 Ft, 11 rangsor pont.
3. Szatmári Alexandra, könyvdíj, 6000 Ft, 10 rangsor pont.
4. Pintér Klára, 4000 Ft, 8 rangsor pont.
5. Nagy László, 4000 Ft, 8 rangsor pont.
6. Virág Gábor, 4000 Ft, 7 rangsor pont.
7-9. Zvolenszky Dóra, Pál József, Horváth Dénes 7-7 rangsor pont. 

10-11. Hajdú Zsolt, Ungár György 6-6 rangsor pont.
12-14. Heiszler Gabriella, Szikszai Szabolcs, Dömötör Barbara 

5-5 rangsor pont.
(A pénzjutalmakat az egyetem BKTE Alapítványa finanszí

rozta.)
Gratulálunk

Jön a család
hoz Újpestre és elkíséri hozzánk, Hidegkútra. Ezután már csak 
a ké t kislányát kell elhoznia innen Alsódabasről, az anyjuktól, 
a volt menyemtől Este azután mindezt fordítva. De hát egy de
rűs, felhőtlen, gondtalan nap mindent megér. Végül is jön  a csa
lád.

A húgom is alig várja a nagy napot. Igaz, hozzánk csak busz 
já r  és ő  szédül a buszon, gyalog kell jönnie. Miután már nem fáj 
annyira a lába, ezért nem kell olyan korán elindulnia, ráér a tv- 
hiradó után, másnap délelőtt biztosan ideér. Nem panaszkodik, 
végül is jön  a család.

A nagy nap hajnalán már az asszony sem idegeskedik. Príma 
nyugtátokat kapott a Lipóton, ahol tegnap este óta piken. Én is 
frissén ébredtem, miután este jó l  kifutottam magam. Egy jókora 
smirgli előtt szaladtam, amelyet a z asszony azért tarto tt a kezé
ben, hogy a rozsdát leszedje rólam. Akkor mondták a z  orvosok, 
hogy szerencsém van, mert a múltkor valaki szintén idegösszét 
kapott. Ö tejszínnek nézte a párját és habot akart verni belőle. 
Sajnálom szegény asszonyt, mert nem lehet velünk ezen a csodás 
napon. Igaz, neki ágyba viszik az ebédet, állítólag fé l liter infú
zió t kap, SZTK-alapon, és így nem kell hokedli m ellett guggolva 
ennie, mint nekem.

De semmi baj, majd jövőre erősítőkúrának vetjük, alá, hogy ő  
is élvezhesse az együttlét örömeit. Akkor majd láthatja, milyen 
szép is az, amikor együtt a család.

Szigeti Endre



A Társadalomelméleti Kollégium 
körei 94/95 2. félévére

Elsős (bevezető) körök:
„Zsidókérdés, asszimiláció, an 

tiszemitizmus” Körvezető: Büttl 
Ferenc (V. évf.).

Miért a piacon vesszük az al
mát? avagy elmélkedés a piac-ál- 
lam-kapitalizmus összefüggései
ről. Körvezetők: Varga Mónika és 
Szajp Szabolcs (IV. évf.).

Közösségelméletek Körvezetők: 
Szabó Miklós (IV. évf.) vagy Sze
rencsi András (III. évf.).

Komparatív előnyök és/vagy 
kizsákmányolás: elméletek és po
litikák Körvezetők: Nagy Zsuzsa 
(V. évf.) -  Turján Bea (IV. évf.).

A kicsi szép Körvezető: Huszár 
Gábor (senior).

Alkalmazott szociálpszicholó
gia Körvezető: Farkas „No Ked 
Li” István (V. évf.).

Hétköznapok filozófiája Körve
zető: Ozsó (IV. évf.).

TEK-es körök:
Andor László: Politikai irány

zatok.
Nagy Lajos: Történetfilozófia -  

modernitás.
Fülöp Péter: Újklasszikus mak- 

roökonómia.
Gidai Erzsébet: Gazdaságpoli

tika.
Gervai Pál: Sztálin, Lukács, 

Gramsci, Heidegger és a modem 
polgári filozófia a ’20-as, ’30-as, 
’40-es években (folytatás).

Gervai Pál: A három-, a két- és 
az egypólusú világrend történetfi

lozófiája, politikai szerkezete és 
politikai gazdaságtana (folytatás).

Trautmann László: Határha- 
szon-elméletek (folytatás).

Rozsnyai Ervin: Bevezetés a di 
alektikus módszerbe 2.

Szalai Zoltán: Pénzelmélet és 
monetáris politika (folytatás).

Szalai Zoltán-Tasy Zsiga: Mak- 
roökonómia-bírálat és/vagy mar
xista gazdaságelmélet (folytatás).

Gallai Sándor: A nacionaliz
mustól a szupranacionalizmusig? 
(folytatás).

A  Rajl< László Szakkollégium  konferenciát rendez, melynek címe:

A nők és a férfiak a XX. század végén
Program:
I. rész: előadások:
György Péter (médiaesztéta): A 

nők és a média.
Hadas Miklós (szociológus): A 

férfiuralom.
Dr. Sárvári György (pszicholó

gus): Nemi szerepek a XX. század 
végén Jung anima és animus el
mélete alapján.

Tóth Olga (szociológus): Élet
utak, életpályák.

II. rész: kerekasztal-beszélgetés 
a nők és a férfiak foglalkoztatott
ságáról.

Résztvevők:
Frey Mária (közgazdász), Koncz

Katalin (közgazdász), Lőcsei Pál 
(szociológus), Nagy Beáta (szocio
lógus).

A konferenciát irodalmi est 
zárja Esterházy Péterrel.

A konferencia napján Banga 
Ferenc grafikái láthatók a kiállí
tóteremben.

A konferencia időpontja: 1995. 
február 23-a, 9.00-21.00 óráig.

Helye: Rajk László Szakkollé
gium kiállítóterme, Horánszky 
utca 20.

Minden érdeklődőt szeretettel 
várunk!

A szervezők:
Nagy Ildikó és Tóth Angelika

Kuncze Gábor jelenlegi és Kó
nya Imre ex-belügyminiszter volt 
az idei első vendége a politikatu
dományi tanszék Tárcatükör a 
Közgázon című vitasorozatának. 
A meghívottak hangsúlyozottan 
„otthon felejtették” pártpolitikai 
mivoltukat, s szinte kizárólag 
csak a BM-et érintő kérdésekkel 
foglalkoztak, Engedi Nagy Mi
hály médiaszakember vitavezeté
se mellett.

A politikusok egybehangzóan 
állították, hogy kinevezésük vá
ratlanul érte őket, ennek ellenére 
tudomásul vették a helyzetet, 
amit a politika hozott, és csak az 
előttük álló feladatokra koncent
ráltak. A nagy változás tulajdon
képpen 1990 és ’94 között már le
zajlott, amikor is az egykori 
„rendőrminisztériumból” tényle
gesen belügyminisztérium lett. A 
hangsúly ma már az aktuális fel
adatokon van. Ilyen például a 
közbiztonság javítása, különböző 
nemzetközi szerződések megköté
se és a szervezett európai bűnül
dözésbe való bekapcsolódás.

Az első komolyabb vita az ön- 
kormányzati törvény módosításá
nak ügyében robbant ki: Kónya 
Imre szerint az ellenzéki pártok 
számára elfogadhatatlan volt,

Garbó és cinizmus
hogy a koalíció az utolsó pillanat
ban, közös megegyezés nélkül mó
dosította a választójogi törvényt; 
s ez ellen tiltakoztak emlékezetes 
parlamenti kivonulásukkal.
Kuncze Gábor elismerte a kon 
cepciók hibáit, de szerinte a vál
toztatások (az egyfordulós válasz
tás bevezetése, az érvényességi- 
eredményességi küszöb eltörlése) 
mindenképpen szükségesek vol
tak. A tanulságokat állítólag már 
mindkét fél levonta... A kisebbsé
gi önkormányzatok létrejöttét 
mindketten pozitívan értékelték, 
azzal a fenntartással, hogy létjo
gosultságukról igazából gyakor
lati működésük alapján lehet 
majd ítélni.

A rendőrséggel kapcsolatban a 
belügyminiszter elmondta, hogy

az esetleges korrupciók megelőzé
se érdekében vonzóvá kell tenni a 
rendőri pályát. Másrészt a szűkös 
anyagi keretek ezen a területen is 
fegyelmezettebb gazdálkodást 
követelnek. (Egyébként a gazda
sági bűnözés fokozottabb felderí
tésére 250 millió forintot kap a 
tárca ebben az évben.)

Természetesen szóba került az 
1994-es labdarúgó Magyar Kupa
döntő is, amelynek ügyében még 
ma is vizsgálat folyik. Kónya Imre 
továbbra is fenntartotta vélemé
nyét, miszerint sajnálatos rendőri 
túlkapás történt, és az ezzel kap
csolatos fegyelmi eljárásokat le
folytatta. (Mint régi Fradi-druk- 
ker, nyugodtan állíthatom, hogy 
nem ez volt az első lovasrendőrös- 
kardlapos tömegverés, amelynek

II. Coca-Cola csúcsfutás
Nagyszabású futóversenyt szervez a Budapest Sportiroda március 5-én. A mezőny az 

egyetem központi épülete elől, 11-kor indul, a cél a Citadella. Nevezni négy korosztályi kate
góriában, előzetesen vagy akár a helyszínen is lehet.

A rövid táv (3 km) ellenére a nagy szintkülönbség lehetőséget nyújt arra, hogy mindenki 
felmérje erőnlétét és az évad elején tesztelje kondícióját.

Te is próbáld ki magad, és juss fel a csúcsra!

szemtanúja voltam. Kivizsgál - 
ide vagy oda, attól félek, öon* 
nem is az utolsó... -  S. L.) ™

A bevándorlási kérelmekk i 
kapcsolatban Kuncze Gábor jjj 
fejtette, hogy évente mintegy {0 
ezer esettel foglalkoznak, és a tör 
vényi szabályozás alapján bony0' 
lult ellenőrzést kell végezniük, aL 
állampolgárság elbírálására vá- 
rókát pedig azzal vigasztalta' 
hogy ez mindenütt a világon naL 
gyón időigényes folyamat, mini 
műm egy-két évig tart. A lőfegv 
verek tartásáról rendelkező tör
vény pedig már tényleg megérett 
az átdolgozásra, bár az egyeztetés 
egyélőre még várat magára.

A vitaest végén szóba kerültek I 
a parlamenti és a várbeli robban, 
tások is. Nos, ezekkel kapcsolat, 
ban a rendőrség még mindig em, 
helyben toporog. Magyarán az 
ügy felgöngyölítésének valószí. ; 
nűsége közelít a nullához.

Habár a várt parázs vita elma
radt, azért a szép számú hallgató, 
ság mégsem távozott csalódottan 
Elvégre láttunk egy kissé szürke 
Kónya Imrét garbóban, meg egy 
nagyon elgyötört Kuncze Gábort 
talpig cinizmusban. Akárhogy is 
azért nem volt rossz.

Skoda László

Válság -  a kibontakozás esé lye  nélkül?
„Holtponton a gazdaság.” „Az ország nagyon súlyos helyzetbe 

került.” „Nem hiszem, hogy a formálódó gazdaságpolitika sikeres le
het.” „A jelenlegi folyamatokban nincs benne a kibontakozás lehető
sége.” Ilyen kifejezések uralták a salgótarjáni fiatal közgazdászok ta
lálkozójának hangulatát.

Hol van már a nyári bizakodás és lelkesedés! Azt, hogy az ország 
válságban van, már megszoktuk. De évek óta hallani, hogy az éppen 
aktuálisan következő esztendő lesz a még-egy-nehéz-év, s aztán bein
dul a fellendülés. A választásokat követően pedig szinte eufórikus 
hangulat uralkodott. Úgy tűnt, végre elérhető közelségbe került a ki
bontakozás, csak meg kell lépni gyorsan és határozottan néhány lé
pést, ezek sikerére pedig garancia Békési László pénzügyminiszter 
személye és programja, a formálódó kormányprogram társadalmi el
fogadottságára pedig a kormánypártok 72 százalékos többsége.

Ma azonban korábban soha nem tapasztalt pesszimizmus uralko
dik közgazdászberkekben. A kormány tehetetlen, nincs stratégiája, a 
privatizáció áll, a tőzsdén zuhannak az árak, s a külföldi befektetők 
elfordulnak az országtól. Lemondott a rendszerváltás óta eltelt öt év 
negyedik pénzügyminisztere, s egyik elődje szerint a nyárra erős tár
sadalmi feszültségek alakulnak ki. A szakértők azonnal intézkedése
ket sürgetnek a kedvezőtlen folyamatok megállítása érdekében. Nem

A tanszék
7. évfolyam, 2. rész

írta: Böhm, Sümeghy és dr. Mágenheim 
Történik: a mintagazdaságtan tanszéken, 1995-ben

I

(Az előző rész tartalmából: 
Doy Endre feltámad, amikor ki
derül, hogy Arady az egyetem
kritikák mellett horoszkópot is ír 
a Kismenyedbe. Tanszéki megbe
szélés, hogy melyik hallgatónál 
hogy érdemes vizsgáztatni. A 
puskázást javítóügy.)

S. Neky Iván: Halló, ki beszél?
Kereszt Apa:

Szervusz, remélem, 
megismered a han
gom.

S. N. I.: Momen
tán nem nagyon.
Melyik évfolyam
ról is?

K. A.: Ugyan, ne 
viccelj, Kereszt va
gyok a vegyes tan
székről. Elnézést a 
késői zavarásért, 
gondoltam, éjfél kö
rül már bizonyára 
otthon vagy. A hol
napi utóvizsga-dol
gozatotokról szeret
nék érdeklődni.

S. N. I.: Féltizen- 
kettőketteselőadó. 
Kabátotkinnhagyni 
aruhatárban. Tol
lathozzál.

K. A.: Félreértesz, 
nem rólam van szó.
A szomszédom kol
légájának az ángya 
tanul itt a másodév
folyamon. Igazán jó 
képességű, kiváló 
tanuló volt mindhá
rom évben, amióta 
ide jár. Szinte min
dig évfolyamelső 
volt.

S. N. I.: Bocsáss 
meg, nem azt mond
tad, másodikos?

K. A.: De igen.
Úgy értem, hogy 
idáig az első évfo
lyamon volt majd
nem mindig évfo
lyamelső. Na, szó
val, idén valahogy 
ez a ti mintagazda
ságtan tárgyatokból 
mindig rossz sort 
kapott. Én nem na
gyon értek ehhez,

mert tudod, kint a véres gyakor
latban mintagazdászkodom, de 
nagyon nehéznek tűntek. De mi
után a lánynak két kivételes mél
tányosságija és három rektorija 
már van, igazán nem tudom, 
hogy reménykedhetünk-e még... 
Szóval, nem tudnál valahogy 
odahatni, hogy más sort kapjon,

mint a többiek? Vagy esetleg egy 
megoldottat?

S. N. I.: Izé, hamarjában nem 
is tudom, m it válaszoljak.

K. A.: Amíg gondolkozol, hadd 
mondjam még, hogy az egyik 
vállalatomnál keresünk félállás
ra mintagazdasági tanácsadót, 
gondoltam, először neked szólok, 
hátha tudsz valakit javasolni. A 
vizsga után majd megbeszélhet
nénk a feltételeket.

(Sallai találkozik kolléganőjé
vel, Makarenkával a dadagógia 
tanszékről.)

L
Coopers
&Lybrand & Y O U

Coopers & Lybrand International comprises of 
member firms in more than 120 countries 

worldwide providing professional services Including 
accounting & auditing, fax & consulting.

We are now looking for 
final year student with 
excellent marks to join our 
audit and business advisory 
departments in 1995. Some 
vacancies are immediate. 
Candidates should speak 
Hungarian and English

We offer:
•  excellent career 

opportunities
•  training for an 

internationally 
recognised 
accountancy 
qualifications

•  a competitive 
remuneration package.

Solutions 
for Business

If you are interested in this opportunity 
please send your curriculum vitae to: 

Jeremy Swainson 
Coopers & Lybrand Kft. 

Budapest 1024 
Lövőház u. 30.

W© look  fo rw a rd  to  m e e tin g  you !

S. J.: Szervusz. De örülök, 
hogy látlak. Most olvastam a 
Gőzgazdászban, hogy megint 
mennyire utálják a képzést a 
hallgatóitok.

M.: Igen, de ez nem újság. A fő
nök egyből mindenkinek le is hú- 
zatott az értékeléséről egy-egy 
másolatot mementóul. Termé
szetesen színesben, hogy kicsit 
tompuljon a fekete-fehér igaz
ság.

S. J.: Színesben? Nekünk fél 
éve egyáltalán nincs fénymáso
lónk.

M.: Nekünk sem volt több hó
napig, mert beszorult az új fa
xok és számítógépek alá. Tudod, 
a kollégák asztalain nem fértek 
el az írógépek miatt. De végül jó 
ötlete támadt a főnöknek: csi
náltunk egy számítógépes szo
bát, ahová ezt az összes ketyerét 
beraktuk, és most végre elfé
rünk. Azóta a fénymásoló is sza
bad.

S: J.: De hát honnan? Miből?
M.: Hja, maradt. Nyertük pá

lyázaton, és amit nem utazott el 
szakmailag Párizsba a főnök, ab
ból vettük.

S. J.: Nem rossz. Nekünk meg 
fél éve nem működik a fénymá
solónk. Állítólag se pénz, se em
ber a megjavítására. Szerencsére 
Tohóth az apparátustól megígér
te, hogy odaadja a sajátját.

M.: Na és milyen?
S. J.: Nem tudom, mert azóta 

meggondolta magát. Azt mond
ta, inkább a vegyes használatú 
szobánkba hozatna egy nagy, 
egyetemi fénymásolót. Szerinte 
optimális megoldás lenne. Min
dig lenne itt valaki forgatni a la
pokat, és szabályos megrendelő
vel a tanszék is ingyen használ
hatná. Persze cserébe ki kéne 
verni a falakat, hogy beférjen, a 
számítógéptermet a Vezér szobá
jába kéne pakolni, és meg kelle
ne szokni, hogy mindenki hoz
zánk jár másolni.

M.: En a magam részéről örül
nék, ha végre valaki hozzánk, a 
Kültelek utcába kinézne.

S. J,: Mi nem fogadtuk el a ja
vaslatot. Erre persze Tohóth be
keményített, és megkérdezte, 
hogy miért derogál a tanszék 
tagjainak a két sarokkal arrébb 
levő egyetemi másoló kapacitá
sait kihasználni. Azt mondta 
hogy csak lustaságból nem ug
runk át egy-egy fénymásolatért, 
pedig ez nem is távolság, ha azt 
vesszük, hogy ő meg Dunaújvá
rosból ingázik.

volt egy előadó sem a tanácskozáson, aki -  az elcsépelt frázist használ
va -  látná a fényt az alagút végén.

Mit lehet tenni ilyen helyzetben? Van-e a kormányban határo- f 
zottság és szándék arra, hogy a feltétlen szükséges lépéseket megte- 1 
gye? Van-e az emberekben, főleg azokban, akik eddig is a legtöbbet vi-1 
selték az átalakulás terheiből, elég tűrőképesség, hogy kivárják a 
helyzet javulását?

Egy ismerősöm a minap lemondóan legyintett: miért izgultok? I 
Dél-Amerikában évtizedek óta válság van.

Stelbaczky Tibor

F E L H ÍV Á S
A Budapesti Közgazdaságtudományi Egyetem gazdálkodástani (manage

ment) szakosításű Ph.D.-programjának harmadik évfolyama 1995 szeptemberé
ben indul. A programon belül az alábbi specializációkat hirdetjük meg: üzleti 
közgazdaságtan és vállalat-gazdaságtan; szervezet és vezetés; viselkedési és 
döntési tudományok; vállalati pénzügyek és számvitel; marketing; a vállalati 
alapfolyamatok menedzsmentje; környezet-gazdaságtan és környezeti menedzs
ment; vállalati tervezés és információs rendszerek.

A program szervezett oktatást és egyéni kutatást egyaránt magában foglal.
A Ph.D. fokozatot minimum 3, maximum 5 év alatt lehet megszerezni -  a prog
ramba történő felvétel időpontjától számítva. ->

A képzés részét képezi egy-egy féléves külföldi egyetemen folytatott kutató
munka, illetve előadások látogatása.

A jelentkezés alapvető feltétele a legalább jó átlagú egyetemi diploma meg
léte, illetve -  a jelen tanévben végző hallgatók esetében -  a diploma bemutatása, 
legkésőbb 1995. szeptember 1-jéig. Az 1995 szeptemberében induló évfolyamra 
15-20 főt veszünk fel -  felvételi vizsga alapján. A felvételi tájékoztató és a je
lentkezési lap az egyetem posztgraduális karához tartozó Ph.D.-programirodá-1 ’ 
ban vehető át, Forgács Krisztinától. (Cím: 1093 Budapest, Fővám tér 8.1. emelet 
181. szoba. Tel.: 215-4370).

Jelentkezési határidő: 1995. április 15.
Budapesti Közgazdaságtudományi Egyetem i 

gazdálkodástani Ph.D.-program szakbizottsága

r

Újra nyitva a Pinceklub
Bizonyára már sokaknak hiányzott egy 

jó kis bulizás a klubban, vagy az esti sörö
zés. Február közepétől megújult környe
zetben várja újra a szórakozni vágyókat a 
Közgáz Pinceklub. A hely nagyobb, tetsze
tősebb. Az átalakításról és a tervekről Mer- 
vó Józsefet kérdeztük.

-  Miért m ost került sor az átalakításra?
-  Próbáltuk úgy időzíteni, hogy akkor 

zárjuk be a pincét, amikor a vizsgaidőszak 
m iatt a diákok amúgy sem látogatják annyi
ra. Mindenképpen kellett valamit csinálni, 
mert olyan leromlott állapotban volt m ár a 
klub, am it nem akartunk tovább tartani. 
Mikor átvettem a pinceklubot, m ár akkor is 
történt egy átalakítás, így ez a mostani m ár 
a második másfél éven belül. Akkor még 
„kezdőként” nem igazán tudtam, mire kell 
készülni, de gyorsan rájön az ember, hogy 
van egy bizonyos igénybevétel, am it az 
egyetemisták támasztanak. Az új berende
zés remélhetőleg jobban megfelel majd az 
igényeknek.

-  Nagyobb lett a befogadóképesség is?
-  Igen, eddig nagyjából a hely 50 száza

léka volt kihasználva. Most sokkal több 
hasznos hely áll rendelkezésre. Igyekez
tünk minél több helyet úgy átalakítani, 
hogy kisebb társaságok is le tudjanak ülni. 
A kistermet úgy alakítottuk ki, hogy egy 
harminc-negyven fős társaság befér együtt, 
ha akarják, magukra zárhatják az ajtót, s 
külön kiszolgálást is kaphatnak.

-  Miért csúszott a nyitás?
-  Fölmerültek olyan problémák, amire 

igazán nem számítottunk. Jó néhány tervet 
kellett benyújtani a műszaki osztályra, 
ezek beszerzése m iatt kellett vám unk a 
nyitással. Hozzáteszem, hogy az egyetem 
műszaki osztálya minden kérdésben meg
értő és türelmes volt.

-  Lesz-e változás a programokban?
-  Igazából hasonló lesz, mint tavaly. Új-

A Közgáz Diákcentrum következő műsora 
február 17-én, pénteken este 20.30-3.00-ig: 
Koncert: Pa-Dö-Dő unplugged. Mozifilmek: 
A Philadelphia kísérlet folytatódik (am.); 
Született gyilkosok (am., fsz.: Oliver Stone). 
Nonstop funky and soul disco (d. j.: Szeles Ti
bor & Mihálszky Tamás). Jégkrémbár, kok
télbár, salátabár, teaház, karaoke-show.

Február 24-én, pénteken este 20.30-3.00- 
ig: Koncert: D. Nagy és a Frakció. Mozifil
mek: Hihetetlen igazság (am.); A z éj színe 
(am fsz.: Bruce Willis, Jane Marsh). Nonstop 
nmky and soul disco (d. j.: Szeles Tibor & Mi- 
»  Tamás). Jégkrémbár, koktélbár, sa
látabár, teaház, karaoke-show.

ra fog indulni a Világjáró Klub, és lesz 
filmklub is, ami fél évig szünetelt, de úgy 
néz ki, nagy igény van rá. Szeretnénk vala
milyen módon a Közgáz Egyetemi Napok í 
szervezésében részt venni, és a nyári évzá-1 
ró megrendezésében is közre szeretnénk 
működni.

-  Lesz-e esetleg olyan nap, amikor csak I 
közgázosok számára lesz nyitva a klub? So
kan panaszkodtak, hogy olykor kiszonil-ll 
nak az egyetemisták.

-  Relatív dolog, hogy sok közgázos van j 
vagy nem sok a klubban. Tavaly volt egy I 
ilyen próbálkozás, am it kezdeményeztünk,! 
de nem találtunk olyan partnerre, aki az 
egyetem, a diákság, a HT részéről ezt segí- íj 
te tte  volna. Elég nehéz ezt megszervezni. F

-  Belépők, árak?
-  Az árak változatlanok maradnak, sa 

közgázosok továbbra is ingyen jöhetnek. 
Egyedül a nem diákoknak lesz magasabba 
belépő 50 forinttal.

-  Hogyan áll most a klub bérleti helyze• I 
te?

-  Én két évre kötöttem bérleti szerző-: 
dést, am it lehetőség van további két évre 1 
meghosszabbítani.

-  Nyitás?
-  Remélhetőleg február 15-én.
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